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PERIODICALS

laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Būti pasaulyje ir savo buvimo niekuo nepaženklinti – man atrodo baisu – Nikolajus Gogolis

Raimonda Binkytė-Kontrimienė: Gavusi kvietimą dalyvauti ,,Sugrįž-
ki, jaunyste, alyvom sužydėk…” pokalbyje, buvau priblokšta nostal-
gijos – kiek gražių prisiminimų, svajonių, išgyvenimų, pasiilgtų drau-
gysčių, viltingų siekimų. Būtu gera sugrįžti trumpam, bet be tų jaunystės
neaiškumų, nepasitikėjimų savimi, jaunatviškos nedrąsos…  – 5 psl.

Kadaise Prancūzijos padangę raižė balionai (ballon montée) su laiš-
kų siuntomis. Pirmieji bandymai taip pristatyti paštą buvo dar 1870
metais. Kai kurie laiškai ,,nuskriejo” žymiai toliau už Prancūzijos ribų
– keli net atsirado cariniame Vilniuje. Vokiečiai Pirmojo pasaulinio
karo metu Lietuvos padangėje paštą gabeno dirižabliais – cepelinais.
Dar vėliau per Atlantą laiškus skraidino Steponas Darius ir Stasys
Girėnas. Taip pat – šio straipsnio herojus Feliksas Vaitkus.

Jo ,,Lituanica II” skrydžio 85-mečio jubiliejų paminėjome rugsėjo
21 dieną. F. Vaitkus aviacijos istorijoje pasižymėjo kaip šeštasis
lakūnas, perskridęs vandenyną vienviečiu lėktuvu!      – 6 psl.

Lituanistinės mokyklos Amerikoje pradeda naujuosius mokslo metus. 
Pandemijos metu kiekviena ieško tinkamiausio jų bendruomenei būdo.

Ir suranda originalių sprendimų! – 4 psl. 

Gimęs skraidyti

,,Sugrįžki, jaunyste…” 

Baltos
lankos,
juodos
avys…
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Baltarusija: 
įvyko neskelbta 
A. Lukašenkos inauguracija

Reaguodama į rugsėjo 23 d. Baltarusijos prezi-
dento Aliaksandro Lukašenkos slapta sureng-
tą savęs inauguravimo naujai prezidento ka-

dencijai ceremoniją, Lietuvos užsienio reikalų mi-
nisterija (URM) dar kartą pažymi, kad rugpjūčio 9
d. Baltarusijoje įvykę rinkimai neatitiko Baltarusijos
tarptautinių įsipareigojimų ir visuotinai pripažin-
tų demokratinių standartų, nebuvo laisvi, sąžinin-
gi ir demokratiški. Todėl Lietuva nepripažįsta šių
rinkimų rezultatų ir dėl šios priežasties nelaiko A.
Lukašenkos teisėtu Baltarusijos vadovu. Naujai
save inauguravęs A. Lukašenka neturi jokių teisių
atstovauti Baltarusijos žmonėms ir jų interesams.

,,Raginame de-facto Baltarusijos valdžią įsi-
klausyti į Baltarusijos žmonių, reikalaujančių nau-
jų demokratinių rinkimų, valią, nutraukti represi-
jas prieš tautą, paleisti visus suimtuosius, įskaitant
politinius kalinius,” – sakoma URM pranešime.  

Lietuva pažymi, kad esamą situaciją Baltarusi-
joje galima išspręsti tik įsitraukus į dialogą su pi-
lietine visuomene, kuriai atstovauja Baltarusijos
žmonių išrinkta lyderė Sviatlana Cichanouskaja ir
jos kvietimu sukurta Koordinacinė taryba.

S. Cichanouskaja: aš esu išrinkta lyderė

Baltarusijos opozicionierė S. Cichanouskaja pa-
reiškė, kad slapta duodamas priesaiką dar vienai ka-
dencijai prezidento poste, A. Lukašenka iš esmės at-
sistatydino. Jos žinia buvo paskelbta „Telegram” ka-
nale „Pul Pervoi”.

„Vadinamoji inauguracija, žinoma, yra farsas.
Iš tiesų, Lukašenka šiandien atsistatydino”, – sakė
S. Cichanouskaja. Anot jos, dabar A. Lukašenkos įsa-
kymai yra nebeteisėti, todėl neturi būti vykdomi.

„Aš, Sviatlana Cichanouskaja, esu vienintelė iš-
rinkta Baltarusijos žmonių lyderė. Ir dabar mūsų
visų tikslas – kartu sukurti naują Baltarusiją”, – opo-
zicionierę cituoja rusų televizija „Dožd”. Ji at-
skleidė, kad trečiadienį susitikimuose Europos Są-
jungos pareigūnai pažadėjo teikti realią pagalbą, kai
Baltarusijoje „nugalės demokratija”.

Vokietijos Vyriausybės atstovas trečiadienį pa-
skelbė, kad Vokietija nepripažįsta A. Lukašenkos Bal-
tarusijos prezidentu.

„Visiškai nebuvo laikomasi minimalių reikala-
vimų demokratiniams rinkimams. Jie nebuvo nei
teisingi, nei laisvi”, – pareiškė Vokietijos vyriausybės
atstovas Steffen Seibert, A. Lukašenkai slapta su-
rengus savo įnauguraciją.

Slovakijos užsienio reikalų ministras Ivanas
Korčokas taip pat pareiškė, kad jo šalis nepripažįs-
ta A. Lukašenkos legitimiu Baltarusijos prezidentu.

„Aliaksandras Lukašenka, kurio inauguracija
įvyko šiandien, neturi legitimumo valdyti savo šalį.
Jis yra atsakingas už Baltarusijos prezidento rin-
kimus, kurie nebuvo nei laisvi, nei teisingi”, – tre-
čiadienį parašė slovakų URM vadovas ,,Twitter” pa-
skyroje.

Skubiai surengta A. Lukašenkos inauguracija
buvo didelis netikėtumas Baltarusijos žurnalis-
tams ir stebėtojams. Pranešimų apie rengiamą
inauguraciją trečiadienį ryte pasirodė platformos
„Telegram” kanalais. Vėliau interneto žiniasklaidos
priemonės paskelbė A. Lukašenkos kortežo nuo-
traukų. Žurnalistai iškėlė versiją, kad tai A. Luka-
šenkos inauguracijos repeticija.

Pareigūnai Minske neatsiliepdavo į skambu-

čius arba sakydavo jokios informacijos apie inau-
guracijos datą neturintys. Tačiau netrukus „Teleg-
ram” kanalais ir Baltarusijos valstybinės naujienų
agentūros BelTA svetainėje pasirodė pranešimai, kad
A. Lukašenka davė prezidento priesaiką ir pradėjo
eiti pareigas.

A. Lukašenka kalbėjo apie 
dievišką apvaizdą

Pats A. Lukašenka inauguracinėje kalboje sakė,
kad „negali ir neturi teisės palikti Baltarusiją”, nes
esą reikia šaliai grąžinti saugų gyvenimą.

„Kartą dieviškąja apvaizda Baltarusijos liaudis
lengvai ir, tiesą sakant, netikėtai įgijo savo nepri-
klausomybę. Ir mes ilgai laikėme ją duotybe, kartais
nevertinome. O šiandien, per kančias pasiekę šią per-
galę, pakilome į naują savimonės lygį”, – per pri-
saikdinimo ceremoniją kalbėjo A. Lukašenka; jo žo-
džius citavo valstybinė naujienų agentūra BelTA.

„Aprimę po rinkimų mūšių karštinės pamatėme,
kaip bręsta visa mūsų tauta. Ir nors Baltarusija pa-
gal pasaulio standartus yra labai jauna nepriklau-
soma valstybė, baltarusiai kaip liaudis nebėra vai-
kai – mes esame tauta”, – pridūrė jis.

„Negaliu, neturiu teisės palikti baltarusių, ku-
rie su valstybiniu kursu susiejo ne tik politines pa-
žiūras, bet ir savo likimą, savo vaikų ateitį; visų, kas
liko ištikimas šaliai ir liaudžiai tokiu sunkiu Bal-
tarusijai laikotarpiu, – sakė A. Lukašenka. – Vals-
tybės tarnautojai ir žmonės su antpečiais pade-
monstravo ištvermę, drąsą ir vieningumą”.

„Mūsų valstybingumui buvo mestas precedento
neturintis iššūkis – ne kartą išbandytų nepriklau-
somų valstybių naikinimo patikimų technologijų iš-
šūkis. Tačiau tapome viena iš nedaugelio – galbūt net
vienintele – [valstybe], kur ‘spalvotoji revoliucija’ ne-
suveikė. Ir tai yra baltarusių, kurie jokiu būdu ne-
nori prarasti šalies, pasirinkimas”, – teigė jis.

A. Lukašenkai trečiadienį davus Baltarusijos pre-
zidento priesaiką, ištikimybę jam prisiekė šalies ka-
riškiai, teigia režimui lojali valstybinė naujienų agen-
tūra BelTA.

Inauguracijos ceremonijoje dalyvavę įvairių ka-
riuomenės dalių atstovai prisiekė, kad bus „visada
pasirengę patikimai ginti Tėvynės suverenitetą ir te-
ritorinį vientisumą”.

Opozicija žada protestuoti

Baltarusijos opozicija ketina surengti netermi-
nuotą protesto akciją po trečiadienį įvykusios A. Lu-
kašenkos inauguracijos, apie kurią iš anksto nebu-
vo skelbta.

„Mes niekada nesutiksime su klastojimu ir rei-
kalaujame naujų rinkimų! Kviečiame visus pradė-
ti neterminuotą nepaklusnumo akciją”, – „Teleg-
ram” kanalu parašė opozicijos Koordinacinės ta-
rybos prezidiumo narys Pavelas Latuška.

„Šiandien pamatėme beprecedentę situaciją.
Kadenciją baigiantis prezidentas, kuris tvirtina, kad
per rinkimus gavo daugiau kaip 80 proc. balsų, įvyk-
dė specialiąją operaciją dėl saviinauguracijos. Sergs-
timas OMONo, paslapties ir slaptumo sąlygomis,
siaurame paskubomis suvežtų valdininkų rate. Kur
džiūgaujantys piliečiai? Kur diplomatinis korpu-
sas?” – rašė P. Latuška.

L. Linkevičius: Lukašenka tapo 
buvusiu prezidentu ir teisine prasme

Užsienio reikalų ministras Linas Linkevičius
sako, kad po Minske slapta surengtos inauguracijos
A. Lukašenka gali būti vadinamas buvusiu Balta-
rusijos prezidentu ne tik politine, bet ir teisine pras-
me.

Ministro vertinimu, iš anksto neskelbtoje cere-
monijoje priesaiką davęs A. Lukašenka bando imi-
tuoti tai, „ko nėra realybėje”, ir tai prisideda prie val-
džios represijų prieš žmones.

L. Linkevičius jau anksčiau ne kartą yra pava-
dinęs A. Lukašenką buvusiu prezidentu. Ministro
teigimu, toks epitetas anksčiau buvo grindžiamas
moraliniais ir politiniais argumentais, o dabar tam
yra ir teisinis pagrindas.

Ministro teigimu, ši A. Lukašenkos inauguracija
nepagerina situacijos šalyje. „Matyt, norima buvo
užfiksuoti iš paskutinių jėgų tai, kuo jie yra įtikė-
ję, bet tas nepaviešintas ir nemasiškas įvykis parodė
visą situacijos apgailėtiną dvasią”, – sakė L. Lin-
kevičius. 

G. Nausėda: nauja priesaika nieko nekeičia

Lietuva nepripažįsta A. Lukašenkos legitimiu
Baltarusijos vadovu, ir Minske surengta inaugu-
racijos ceremonija šios situacijos nekeičia, pareiš-
kė Prezidentas Gitanas Nausėda.

Šalies vadovo teigimu, rugpjūtį vykę Baltarusijos
prezidento rinkimai nebuvo laisvi, todėl Lietuva pa-
sisako už naujus demokratijos Baltarusijos prezi-
dento rinkimus, dalyvaujant tarptautiniams stebė-
tojams.

Antradienį, rugsėjo 22 d., nuotoliniu būdu sa-
kydamas kalbą Jungtinių Tautų Generalinėje Asamb-
lėjoje Prezidentas G. Nausėda pabrėžė, kad pan   demija
atskleidė daugiašališkumo svarbą, nes nė viena
valstybė pati viena negali įveikti tokių iššūkių. Lie-
tuvos vadovas priminė Rusijos agresiją, bandymus
perrašyti istoriją bei atkreipė dėmesį į padėtį Bal-
tarusijoje. „Neteisėta valdžia sąmoningai naudoja
žiaurią jėgą prieš taikius protestuotojus. (...) Tai
vyksta Europoje, mums minint 75-ąsias Jungtinių
Tautų ir organizacijos steigimo dokumento pasi-
rašymo metines. Turėtume pasmerkti ir paniekin-
ti šį teisingumo ir teisinės valstybės principo pa-
žeidimą”, – sakė Lietuvos vadovas.

G. Nausėda taip pat priminė Rusijos karinę ag-
resiją prieš Sakartvelą, kur turėtų būti tiriami ga-
limi nusikaltimai žmoniškumui, ir jau šešerius
metus okupuotą Krymą bei karinius veiksmus
Rytų Ukrainoje. G. Nausėdos nuomone, kylančius iš-
šūkius globaliame pasaulyje įmanoma išspręsti tik
daugiašališkai.

„Mums reikia akių, kurios mato, ir širdžių,
kurios drįsta. Turime ginti bejėgius ir kovoti su ga-
lingųjų nebaudžiamumu. Bet kokia kaina privalo-
me palaikyti daugiašališkumą ir taisyklėmis pa-
grįstą tarptautinę tvarką”, – sakė Lietuvos vadovas.

Parengta�pagal�URM,�BNS,�ELTA�ir�LRT.lt�pranešimus

Netikėta�A.�Lukašenkos�inauguracija�7-ajai�kadencijai�–�rug-
sėjo�23�d.�prezidentūroje�Minske�jis�vėl�davė�priesaiką.�

AP�nuotr.
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KĘSTUTIS SKRUPSKELIS

Mane nustebino, kad Lietuvos žydų bendruo-
menės tinklalapyje išspausdintame straips-
nyje buvo puolamas Vidmantas Valiušaitis.

Kodėl Bendruomenė tokį darbą patikėjo asmeniui,
kuris istoriją ir jos rašymą menkai teišmano?  Da-
lykiška Valiušaičio straipsnių ir knygų kritika šia-
me tekste būtų buvusi vertinga. Bet dalykiškumo
linkme straipsnyje nežengiamas nei vienas žingsnis.
Visą pasisakymo turinį išsakyti būtų galima trum-
pai: ,,baubas, saugokitės!”.

Pagal nusistovėjusią tradiciją nepasirašyti teks-
tai išreiškia ne vieno asmens, bet, šiuo atveju, Ben-
druomenės nusistatymą,  nes šias mintis paskelbė
Bendruomenės tinklalapis. 

Akis rėžia kaltinimas, kad Valiušaitis neigia kai
kurias komisijos, tiriančios nacių ir komunistų nu-
sikaltimus, išvadas. Nežinojau, kad esama komisi-
jų, skelbiančių visą tiesą ir tiktai tiesą, komisijų, ku-
rių nutarimai nediskutuotini ir yra privalomi.  Juk
komisijas sudaro tokie patys nuodėmingieji.  Kaip
ir kodėl susirinkę į posėdį, jie tampa tik neklaidin-
gai mąstančiais? Juk komisijos pirmininkas Ema-
nuelis Zingeris yra politikas, o Valiušaitis, ilgas die-
nas praleidęs archyvuose, yra geriausias jo apra-
šomų įvykių žinovas. Škirpos archyvą Amerikoje ji-
sai surado. Jis ir remiasi Škirpos archyvo doku-
mentais.

Plačiau pakomentuosiu kaltinimą, kad Valiu-
šaitis užsiima žydų istorija ir „jos iškraipymu”.  Ra-
šoma, tarytum būtų viena Lietuvos žydų istorija, už-
baigta, be klaidų, be spragų, be perdėjimų. Žmonės
istorijas kuria, taiso, tobulina jau kelis tūkstančius
metų.  O čia rašoma, tarytum, Lietuvos žydų ben-
druomenė džiaugiasi tuo kuo niekas kitas nesi-
džiaugia, būtent, viena, užbaigta, nuo bet kokios kri-
tikos apsaugota istorija.  Iš tiesų, istorijų yra tiek,
kiek yra istorinių veikalų autorių.   Aišku, vieni rem-
sis savais archyviniais tyrinėjimais, kiti bandys kur-
ti sintezę.  Apibendrinimus dažnai randame mo-
kykliniuose vadovėliuose.  Bet ar yra žmonijos is-
torijoje buvęs nors vienas tobulas vadovėlis?

O gal, pasak autoriaus, žydų istorijas  kurti leis-
ta vien žydams?  Gal ne žydų tautybės autoriams ty-
rinėti ir rašyti nevalia?  Tuomet ta pati logika rei-
kalautų, kad žydai nesikištų į lietuviškus reikalus,
būtent, nedarytų to ką daro pasisakymo autorius.

Istoriją kūrė ir viena iš 1940-1941 metų teroro or-
ganizatorių, karo nusikaltėlė, Judita Komodaitė. 1940

metų vasarą ji rengė mitingus, kurių metu plūdo zio-
nistus, sakydama, esą, visi zionistai yra sukčiai, me-
lagiai, vagys.   Pasirodo, zionistai yra tokie baisūs,
kad nuo jų žydus reikia gelbėti, pavyzdžiui, iš žydų
mokyklų pašalinant hebrajų kalbą. (Per 90% žydų
vaikų lankė mokyklas, kuriose buvo dėstoma hebrajų
kalba. Esu užtikęs užuominų, kad zionistai kovojo
prieš žydus asimiliatorius.) Komodaitė ne lietuvė an-
ti    semitė. Jos neapykanta dvelkiančios kalbos praver-
stų ir naciams.  Po karo ji prižiūrėjo istorikų darbą,
rūpinosi, kad šis nepakenktų komunistų partijos in-
teresams.  

Rašant žydų istoriją, svarbesnis yra Eusiejus Ro-
zauskas. Jo parašas puošia nemažai nekaltų žmonių,
mirusių badu vergų lageriuose, bylų.  Tarp jų – ir
mano tėvo.   Nors nesu matęs, Lietuvoje iškiliausio
žydo žurnalisto, Ruvimo Rubinšteino bylos – reak-
cionieriaus, rašiusio sovietišku žargonu, dirbusio
tam, kas geriau užmoka – spėju, kad ir joje matosi
Rozausko parašas.  Beje, kad vergų darbas gali neš-
ti pelną, būtent, apsimokėti ne tik politine bet ir eko-
nomine prasme,  Staliną įtikino Naftali Frenkel, vie-
nas iš aukštesnių gulago vadovų, kurio nuomone, yra
pelningiausia, jeigu vergas per kokius šešis mėne-
sius badu  nugaišta.  (Mano tėvas, pasirodo, išliko
liaudies priešu, nes valstybei kainavo, nenugaišda-
mas beveik dvejus metus; Rubinšteinas dar nuosto-
lingesnis, nes išliko gyvas ir mirė Izraelyje.)  Sunku
tikėti, kad pasirašinėdamas Rozauskas nieko nesu-
prato.  Šiaip ar taip, po karo Rozauskas tapo Lietu-
vos archyvų vadovu ir prižiūrėjo kelių propagandi-
nių leidinių „politinį korektiškumą”.  Vienas „Do-
cuments accuse”, parašytas anglų kalba, užtinkamas
ir didžioje Holokausto literatūroje. Neužtikau ženk-
lų, kad tie, kurie šį leidinį cituoja, būtų jį vertinę kri-
tiškai, atsargiai, suprastų, kad prie jo rengimo pri-
sidėjo propagandistas be akademinių kvalifikacijų,
kuris, ko gero, buvo nusipelnęs net mirties bausmės.
Anksčiau sovietų, o dabar rusų propaganda tvirti-
na, jog visi lietuviai troško jungtis prie Sovietų Są-
jungos, o sovietai žudė, neskaičiuojant neišvengia-
mų klaidų, vien fašistus ir nacių kolaborantus. Tad
štai, Rozausko liniją tęsia nežinomasis aptariamo
tinklalapio bendradarbis.

Rimtesnis yra Izraelyje miręs Saliamonas At-
amukas. Nežinau, ar 1940-1941 metais, būdamas
komjaunimo veikėjas, jis nusikalto. Jeigu ir nusi-
kalto, spėju, nesunkiai. Tačiau, didžiąją savo gyve-
nimo dalį jis praleido kaip komunistas istorikas, tai
yra, istorikas, įsitikinęs, kad visada istorija turi būti
komunistų partijos kovos įrankiu.  Visais atvejais pa-
skutinis žodis turi priklausyti marksistinio komu-
nizmo ideologijai.  O pagal šią ideologiją, kaip žinia,
visi priešai yra fašistai ir šiaip, labai blogi žmonės.
Kaip ir naciai, komunistai dažnai remiasi kolekty-
vinės kaltės kategorija.  Konkretaus nusikaltimo ne-
reikia.   Pakanka priklausyti ideologijos pasmerktai
rūšiai. Tarp kitko, Atamukas talkino Komodaitei jos
kovoje prieš zionistus.  

Sovietmečiu S. Atamukas buvo Holokausto nei -
gėjas, platinęs žydų tragediją dengiančią formulę:
„žuvo daug gerų sovietų piliečių”. Apskaičiuodamas
gyventojų nuostolius Lietuvoje, komunizmo aukų jis
nepaminėjo. Net 1986 metais jis aiškino, kad 1940 me-
tais Lietuvoje įvyko socialistinė revoliucija, kurios
dėka „Komunistų partija tapo vadovaujančioji po-
litinė jėga”.   Pasak Atamuko, viskas vyko taikiai: te-
buvo šalinami reakcingi pareigūnai, „aršūs impe-
rializmo agentai ir TSRS priešai”.   Taigi, turbūt  iš-
kiliausias Lietuvos žydų istorikas, likus vos pen-
kiems metams iki visiško komunizmo bankroto, dar
ištikimai laikėsi savo viso gyvenimo idealų. Tiesa,
1958 metais 1940 metų įvykius jis buvo apibūdinęs dar
blogiau: „Lietuvoje buvo likviduotas fašistinis rė-
žimas ir įvykdyti gilūs demokratiniai pakeitimai”.
Ir blogiausia, kad kelerius metus lietuviškame ka-
lėjime išbuvęs komunistas pogrindininkas, tik-
riausiai, tikėjo rašantis tiesą. Ar 1990 metais, atsi-
dūręs Izraelyje, ir rengdamas knygą ,,Lietuvos žydų
kelias” (1998),  jis sugebėjo ideologinio bagažo atsi-
kratyti?

Deja, knygą esu tik vartęs ir šiuo metu prie
jos prieiti negaliu.  Nepastebėjau, kad autorius
būtų pasmerkęs savo propagandisto karjerą.  O kal-
bėdamas apie 1940 metus, jis tvirtino, kad žydai to ne-
laikė okupacija.   Priešingai, jiems atsivėrė puikios
karjeros vartai.   Esu mėginęs apskaičiuoti, kiek šios
tautos atstovų susigundė karjera teroro aparate. Pir-

Kaltę privalu
įrodyti

mas įspūdis, kad  kelis kartus daugiau negu pagal
jų proporciją Lietuvoje, turėjo būti. O lietuvių, taip
pat skaičiuojant, pastebimai mažiau. Teroro kadrus
papildė atvykėliai iš plačiosios Sovietų Sąjungos.

Taigi, tokie žmonės dalyvavo kuriant žydų is-
toriją. Nedidelė tikimybė, kad dabartinėje žydų
galvosenoje, Komodaitė, Rozauskas, Atamukas, ir
kiti, panašūs į juos, nebūtų palikę pėdsakų. Tai iš-
skirtinai svarbu, vertinant lietuvių rezistentus.
Abejoju ar Laikinoje vyriausybėje buvo nors vienas
antisemitas.  Bet buvo vienas, Izraelio pripažintas
teisuoliu, trys – vokiečių kalinti. Prie įkalintųjų rei-
kia pridėti Škirpą ir dar kelis mažiau žinomus
LAFo veikėjus.  Berlyno LAFe antisemitų buvo. Tur-
būt, jame dalyvavo ir keli daugiau ar mažiau su vo-
kiečiais bendradarbiavę asmenys.  Yra duomenų,
kad Škirpa nebuvus antisemitas.   Jį smerkiantieji
privalo paaiškinti, kodėl vokiečiai iš Berlyno jo į Lie-
tuvą neišleido, skirdami namų areštą?   Kaip po karo
atskleidė nacių pareigūnai, akcijas prieš žydus jie
patys organizuodavo, tačiau, taip, kad tai atrodytų
kaip vietinių darbas.   Škirpa jiems būtų buvęs idea-
li priedanga. Tačiau, atrodo, kad vokiečiai juo ne-
pasitikėjo, netikėjo, kad jis jiems tarnavo.

Žydų organizacijos puola rezistentus, tapusius
antisovietinės rezistencijos simboliais, nežiūrint to,
kad rimtų abejonių nekeliančių įkalčių nėra, ne-
žiūrint to, kad, šiaip ar taip, nusikaltimai nesunkūs.
Ar tai nebus propagandistų kurtos istorijos pavel-
das?  Tokį Algirdą Klimaitį inkriminuoja Laikino-
ji vyriausybė. Tačiau žydų organizacijos tyli.  Ar to-
dėl, kad Klimaitis netapo rezistencijos simboliu?
Spaudos dėmesio nepatrauksi?  Po karo jis sava pa-
varde gyveno Vokietijoje nesislapstydamas, Holo-
kausto aktyvistų nepaliestas. Būtų nauda, jeigu kas
nuvažiuotų į Wiesenthalio centrą ir išsiaiškintų.

Kriminalinėje teisėje figūruoja daug nusikalti-
mų: vieni iš jų sunkesni, kiti lengvesni. Valiušaičio
užsipuolimo autorius panašių skirtumų nedaro: visi
kalti, nesvarbu kaip ir kodėl prisidėjo. Bet taikant
šį standartą, atsirastų nemenkas skaičius žydų ko-
laborantų, buvusių getų tarybų nariais, policinin-
kais. Be abejo, tikrų nusikaltėlių jų tarpe buvo.  Pa-
sakojimų apie tokius kolaborantus galima užtikti ir
Herman Kruk knygoje ,,Paskutinės Lietuvos Jeru-
zalės dienos” (lietuviškas vertimas, 2004; išleido Ge-
nocido centras). Mano galva, ši knyga gal  labiausiai
skaitymo vertas  liudijimas.  Juk buvo daug geros
valios žmonių, patekusių į desperatišką padėti, gel-
bėjančių tai, ką gelbėti dar buvo galima. Okupuo-
tame krašte visai išvengti kolaboravimo yra labai
sunku.  Lengviausia yra visai pasitraukti ir nieko
neveikti. Manau, geto tarybų nariai nusilenkti li-
kimui nenorėjo, todėl neišvengiamai, jiems teko ben-
dradarbiauti su vokiečiais.   Vieni tapo išdavikais,
žydų žudikais, kiti žmogišką taurumą išsaugojo iki
mirties. Kodėl žydams taip sunku pripažinti, kad ir
antrą okupaciją išgyvenančių lietuvių padėtis buvo
sunki?   Panašų klausimą kelia ir Lietuvoje kalbė-
jęs Izraelio politologas, Barry Rubin.

Rubin pabrėžia būtinybę kalbėti tiek apie ko-
munistų, tiek apie nacių nusikaltimus.  Nuo savęs
pridėsiu klausimą: kodėl toks Rozauskas, vienas iš
mano tėvo žudikų, turėtų išvengti istorijos teismo?
Ar to nežinomojo autoriaus potekstės nereikėtų su-
prasti taip, kad komunistų tarnyboje nusikaltusių-
jų teisti negalima? Prieš kelerius metus Lietuvoje ge-
rai žinomas Dovid Katz, viešėdamas mano univer-
sitete, plūdo Landsbergį nes šis reikalauja, kad ir ko-
munistai už savo nusikaltimus atsakytų.  Būtų ge-
riau, kad užuot užsipuolus Valiušaitį ir Genocido
centrą, Lietuvos žydų bendruomenė atsiribotų nuo
tokių, kaip Katzas.

Su Vidmantu bendradarbiauju jau trisdešimt
metų. Jis, kaip ir dauguma lietuvių, neabejoja, kad
vokiečių okupacijos metu  įvykdytas baisus nusi-
kaltimas, kad yra ir sunkiai nusikaltusių lietuvių.
Ar neatėjo laikais žydų bendruomenei jį pasikviesti
ir bendromis jėgomis pabandyti pasiaiškinti?  Kar-
tu būtų gera proga betarpiškai susipažinti su Ge-
nocido centro veikla ir nuotaikomis.

Dar pastaba: mano supratimu, kai kurie lietuviai
istorikai per mažai dėmesio kreipia į vokiečių vaid-
menį. Bendrą politiką, kuri numatė išžudyti visus
žydus, nustatė vokiečių okupacinės įstaigos, lietu-
viams tame nedalyvaujant.   Bet tą politiką vykdant,
nusikalto ir lietuvių. Daug suprastume, susipažinę
su vokiečių istoriko Karl Jäger ,,Mörder der litaui-
schen Juden: (2012), Wolfram Wette. Joje rašoma, kad
sprendimas išžudyti visus Lietuvos žydus buvo pri-
imtas dar prieš Antrąjį pasaulinį karą.  Nei Škirpa
nei Brazaitis tame veikale nėra paminėti.

Panerių�memoriale�Vilniaus�pakraštyje�mininti� Lietuvos
žydų�genocido�dieną�pagerbtos�Holokausto�aukos.�„Vien
čia,� Paneriuose,� mes,� Lietuvos� valstybė,� netekome
dešimčių� tūkstančių� savo� piliečių,� kartu� kūrusių� nepri-
klausomą�Lietuvos�valstybę”,�–�ceremonijoje�sakė�prezi-
dentas�Gitanas�Nausėda.���������������������������������������� URM�nuotr.
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VILIJA JURGUTIENĖ
Žiburio lituanistinės mokyklos vedėja

Jau� antrą� savaitę� Detroito� ,,Žiburio”
lituanistinės�mokyklos�mokiniai� susi-
renka�Dievo�Apvaizdos�parapijos�kie-
melyje�ir�susėda�klasėmis�po�specaliai
pastatytomis�pastogėmis.�Visi�mokiniai
gyvai� kartu� su� savo� mokytojomis
džiaugsmingai� tęsia� mokslus,� kurie
prasidėjo�rugsėjo�12�dieną.�Kaip�ir�visur
šiomis�dienomis,�taip�ir�mokykloje�yra
pasikeitimų:�tikrinama�temperatūra,�ir
dezinfekuojamos�rankos,�vaikučiai�turi
dėvėti�kaukes.�Taip�pat�nesidaliname
mokslo�priemonėmis�ir�bandome�vie-
ni�su�kitais�išlaikyti�reikiamą�atstumą.�Vi-
sas� tas� naujoves� vaikai� ir� mokytojai

lengvai�priima,�nes�nori�būti�kartu.�Visi
supranta,� kad� šios� taisyklės� padeda
mums�apsaugoti�vienas�kitą..

Mokytojauti lauke – tai iššū-
kis. Yra nemažai darbo kas
šeštadienį sustatyti pastoges

kiekvienai klasei, išnešti stalus, kėdes
ir mokymo reikmenis, o pamokoms pa-
sibaigus, vėl viską sunešti į vidų. Yra
ir rūpesčių dėl aplinkos: ar nebus per
šalta, per šilta, ar neužpuls širšės, ar
staiga nepradės lyti, o gal mažuosius
blaškys saulės spinduliai ar garsai ap-
linkui? Kol kas viskas vyksta sklan-
džiai ir, būnant gamtoje, viename kie-
me, smagu matyti visas klases ir visus
vaikus, nors ir iš tolo. Parapijos kiemas
atrodo kaip mažas gyvas lietuviškas
kaimelis, kuriame – daug besišypsan-

čių mokytojų ir vaikų. Ne iš vieno
vaiko girdėjau, kad jie, sugrįžę į mo-
kyklą, jaučiasi tokie laimingi. Pande-
mijos metu dauguma vaikų amerikie-
tiškose mokyklose mokosi nuotoliniu
būdu, tad labai laukia savaitgalio ir lie-
tuviškos mokyklos gyvai, kur gali pa-
bendrauti su draugais bei kartu pa-
žaisti.

Atsisakėme pietų pertraukos, per
kurią visi susiburdavo, ir dabar kiek-
viena mokytoja savo nuožiūra daro
pertraukėles. Žemesnėse klasėse būna
keletas trumpų pertraukėlių, tai iš
tikrųjų padeda jaunesniems moki-
niams geriau susikaupti ir mokytis. O
vyresnieji turi progą daugiau pasimo-
kyti arba ramiai pabendrauti vienas su
kitu. Mes esame labai laimingi, kad
mokyklai padeda Dievo Apvaizdos pa-

rapija. Parapija turi nuostabias patal-
pas ir gražią aplinką. Vaikai džiaugiasi
būdami lauke, o ir mokytojų darbui čia
daugiau galimybių nei viduje. Jei po
pastoge pasidaro per šalta, galima per-
eiti ten, kur šviečia saulutė. Arba – su
judresniais vaikais daugiau pajudėti,
pabėgioti tarp medžių, netrukdant ki-
tiems. Išnaudojama ir galimybė gam-
tą pažinti gyvai: ne tik skaityti apie me-
džių lapus vadovėlyje, bet ir pamatyti
tikrą beržą, klevą ar ąžuolą. Kiekviena
klasė atranda savo ritmą ir naujas ga-
limybes mokslui, kurias, tikiuosi, ga-
lės išnaudoti ir ateityje. Nors pande-
mija suteikia sunkumų, naujoji tvarka
teikia galimybių atsinaujinti, o su tuo
grynu lauko oru įkvepiame šviežių
minčių ir stiprybės tolimesniems dar-
bams.

teLkINIaI

Vytautas�Didysis�ir�Dr.�Vincas�Kudirka�sveikina�vaikus,�sugrįžusius�į�mokyklą.���������������

Pirmokai�su�mokytoja�Asta�Piestiene.

Aštuntokai�su�mokytoja�Egle��Garbeniene.

Antrokai�su�mokytoja�Vilija�Jurgutiene.��� V.�Jurgutienės�nuotraukos

LAURYNA CURL

Praėjusį�šeštadienį�Rugsėjo�19d.�Gedi-
mino�lituanistinė�mokykla�pradėjo�nau-
juosius�mokslo�metus,�nors�ir�neįpras-
tai.�Šiemet�mokykla�suteikė�galimybę
tėveliams� pasirinkti,� ar� mokytis� mo-
kykloje� klasėse,� ar� tęsti�mokymąsį� iš
namų.�

Pamokų metu klasėse bus laiko-
masi epidemiologų keliamų rei-
kalavimų – mokiniai sėdi tame

pačiame kabinete ir į pamokas vaikšto
mokytojai, dezinfekuojami paviršiai ir
vėdinamos patalpos, mokykloje dėvi-
mos kaukės. Planuojama, kad šiais me-
tais visos šventės vyks virtualiu būdu, 

Pavasarį,prasidėjus epidemijai,
mokykla, kaip ir dauguma mokyklų ša-
lyje ir visame pasaulyje, perkėlė pa-
mokas į virtualias klases. Mokymo
programos nepasikeitė, keitėsi tik ben-
dravimo erdvė. Dauguma mokytojų
pamokoms naudojo Zoom, FaceTime
programėles, paruoštas užduotis siun-
tė elektroniniu paštu, mokiniai ir tė-
veliai su mokytojais dažnai susisiek-
davo telefonu ar žinutėmis. 

Gedimino lituanistinė mokykla
jau 18 metų moko vaikus šiaurės Ili-
nojuje, Mundelein miestelyje. Pamokos
vyksta šeštadieniais. Mokykloje mo-
kosi vaikai nuo 3-jų metukų iki 6-os kla-
sės. Daugiau informacijos apie mo-
kyklą galima rasti www.gediminoli-
tuanistinemokykla.org

Gedimino lituanistinė mokykla 
pradėjo mokslo metus

Mokykla gyvai – kieme po pastoge

Mok.� Gintarė� Ivanauskienė� pamokoms
pasiruošusi.

Tradicija� išlieka� –� gėlės� mokytojai
Gabriellai�Tymarskis.
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Ką galėtum papasakoti apie savo šeimą?
Augome šeimose ir jas kūrėme patys. Mano šei-

moj buvom keturiese: tėveliai ir aš su jaunesne se-
sute. Ričardas yra vienturtis sūnelis. Jo šeima irgi
atvyko į Ameriką 1949 m. ir įsikūrė Brooklyne, kur
buvo nemažai atvykusių dypukų. Lietuviška veikla
visada buvo svarbi mūsų gyvenimo dalis. Abiejų tė-
veliai buo veiklūs ir mudu, kai tik gyvenom arti lie-
tuviškų telkinių, mėginom visur įsijungti. Be lie-
tuviškos veiklos sunku įsivaizduoti gyvenimą. Ji vi-
sokeriopai praturtina, sujungia mus.   

Mudu užauginome penkis vaikus: Andrių, a.a.
Paulių, Audrą, Liną, Viliją. Turime dešimt anūkų.
Mūsų vaikai lankė lietuvišką mokyklą, šoko tauti-

Tęsiame�pokalbių�seriją�„Sugrįžki,�jaunyste…”�Prie
virtualaus�mikrofono�kviečiu�Raimondą�Binky-
tę-Kontrimienę�iš�Mission�Viejo�Californijoje.

Kaip seniai mes pažįstami?
Manau, susitikom Dainavoj, studentų ateitinin-

kų stovyklose. Artimiau susipažinom 1957 m., kai Al-
gimanto Gečio vadovaujama SAS valdyba, kurioje ir
aš buvau, perdavė vadeles Arūno Liulevičiaus val-
dybai, kurioje buvai Tu. Tavo žmoną Gražiną pažįs-
tu dar ilgiau – nuo Marianapolio moksleivių stovyklų,
kuriose jos tėvelis būdavo paskaitininkas. Gavusi
Tavo kvietimą dalyvauti „Sugrįžki, jaunyste, alyvom
sužydėk…” pokalbyje, buvau priblokšta nostalgijos
– kiek gražių prisiminimų, svajonių, išgyvenimų, pa-
siilgtų draugysčių, viltingų siekimų. Būtų gera su-
grįžti trumpam, bet be tų jaunystės neaiškumų, ne-
pasitikėjimų savimi, jaunatviškos nedrąsos…

Kokie iškiliausi momentai išliko iš jaunystės?
Į Ameriką atvykom 1949 m. – į Philadelphia. Gy-

venom netoli lietuvių Šv. Kazimiero bažnyčios. Ten
kaimynystėje buvo nemažai dypukų, nes klebonas
buvo daugelio „sponsorius”, tad greitai šeimos su-
sidraugavo. Netrukus įsisteigė lietuviška šeštadieninė
mokykla, atgijo ateitininkų ir skautų veikla, susi-
organizavo tautinių šokių grupė, dramos ratelis.
Ten vyko visas mūsų laisvalaikio gyvenimas. Buvo
daug lietuviškų renginių ir jaunimo mėgstamų šokių
su mėgstamiausiu tango.

Maloniausi prisiminimai buvo iš vasaros ateiti-
ninkų stovyklų, pradžioj Marianapolyje, CT, o vėliau
Dainavoje, MI. Tą dviejų savaičių stovyklą jauteisi
praleidęs Lietuvoje, nesinorėjo grįžti į nelietuvišką
kasdienybę. Sunkios būdavo pirmos savaitės na-
muose. Ten gimusios draugystės išsilaikė iki šių die-
nų. Keliose stovyklose komendantu buvo Ričardas
Kontrimas, ir taip mudu susipažinom. Ričardas
sakė mane pastebėjo, kai geriausiai iš visų išlaikiau
egzaminą. Man būtų buvę įdomiau girdėti, kad pa-
stebėjo dėl grožio ar šypsenos… Matydavomės sto-
vyklose, ateitininkų renginiuose rytiniame pakraš-
tyje, studentų veikloj. Kai pradėjom rimtai draugauti,
aš dar studijavau Philadelphijoje, o Ričardas išvyko
į Iowa State University doktorantūrai.  Nesimaty-
davom ilgokai, bet palaikėme ryšį kasdieniais laiš-
kais. Telefonu tais laikais kalbėtis ilgiau buvo per
brangu. Kai susiorganizavo Lietuvių studentų są-
junga, draugystės prasiplėtė su tais, kurie nebuvo at-
eitininkai. Didžiausias malonumas buvo, kad, būdami
veiklūs, jautėmės, jog pažįstame savo veiklius ben-
draamžius visose JAV, kad beveik į bet kurį miestą
nuvykęs rastum draugų. Vis pagalvodavau, kad Die-
vulis mums buvo geras, nors praradom tėvynę ir ben-
draamžių pažintis ten, tačiau gavome progą kitus pa-
žinti čia. Likus Lietuvoje, dauguma, ko gero, būtume
studijavę VDU.

Sugrįžki, jaunyste, alyvom sužydėk… (8)

1957�m.�studentų�ateitininkų�stovykloje�Algimantas�Gečys�perleidžia�valdžią�naujam�pirmininkui�Arūnui�Liulevičiui.
Pirmoje�eilėje�(iš�k.):�Džiugas�Staniškis,�Algis�Lukas,�Povilas�Žumbakis,�Sigitas�Bobelis,�Bronius�Čikotas;�antroje�eilėje:
Romualdas�Kriaučiūnas,�Jurgis�Štuopis,�Nijolė�Mekytė-Kašubienė,�Šarūnas�Užgiris�(?),�Arūnas�Liulevičius,�Raimonda
Binkytė-Kontrimienė,�Feliksas�Palubinskas,�Algimantas�Gečys,�Ričardas�Kontrimas.��

Pirmoje�eilėje�(iš�k.):�sūnus�Andrius,�Ričardas,�Raimonda,�anūkas�Nikolas;�antroje�eilėje:�žentas�Darius,�anūkės�Darija
ir�Olivija,�dukros�Audra,�Lina�ir�Vilija,�anūkai�Dovas�ir�Ilona,�žentas�Darren�(nuotraukoje�nėra�penkių�anūkių,�kurios
atvyko�vėliau).�������������������������� Šeimos�archyvo�nuotraukosŠvenčiame�60�metų�vedybų�sukaktį.�2019�m.

nių šokių grupėje, dalyvavo Tautinių šokių šventė-
se, Neringos ir Dainavos stovyklose. Gaila, bet ne visi
anūkai turėjo tokios progos, nes negyveno arti lie-
tuvių telkinių, tačiau visų vaikų šeimose yra labai
lietuviška dvasia, visi (išskyrus du jauniausius
anūkus) yra buvę Lietuvoje ir ją labai pamilo. Va-
saros stovyklų Dainavoj ir Rake nei vienas neatsi-
sakytų už jokius pinigus. Keli pasitaikius progai su

Kur sutikote Lietuvos nepriklausomybės paskelbi-
mą?

Tiksliai neprisimenu, bet buvom prilipę prie ra-
dijo ir televizijos, laukdami naujausių žinių. Labai
džiaugėmės nepriklausomybės žinia. Prisimenu,
kad labai nusivylėm ilgai laukdami prezidento H. W.
Bush pripažinimo.

Nukelta į 10 psl.

malonumu gyventų Lietuvoje. Andriaus trys plau-
kikės dukros yra kelis kartus dalyvavusios plauki-
mo varžybose Lietuvoje ir viena net sumušusi ilgai
išsilaikiusį rekordą. Mūsų vaikų šeimos išsisklai-
džiusios po JAV, bet mėginame susitikti kaip galima
dažniau. Didžiausias džiaugsmas mums visiems
yra susirinkti kas vasarą dviems savaitėms Nova
Scotia, Kanadoje, mūsų ir Andriaus vasarnamiuo-
se ant vandenyno kranto. Ten plevėsuoja Lietuvos
trispalvė, pasidalindama stulpu su JAV ir Kanados
vėliavomis bei Vilniaus ir mudviejų su Ričardu gim-
tinių – Kauno ir Telšių – bei vaikų ir anūkų gimti-
nių vėliavomis. Ten nėra televizijos. Bendraujam, žai-
džiam, iškylaujam, dainuojam prie laužo. Rojus.



Lėktuvas buvo pakrikš-
tytas 1934 m. balandžio
22 d., bet juo skristi tu-

rėjęs pilotas Juozas Janu-
šauskas – Joseph R. James
(1895–1988) pradėjo skry-
džio komitetui kelti aibes
reikalavimų. Sąjunga atsi-
sakė jo paslaugų ir rado
žymiai palankiau nusitei-
kusį Feliksą Vaitkų (1907–
1956). Tačiau praėjo metai,
kol ,,Lituanica II” pagaliau
pakilo iš New Yorko Floyd
Bennet Field oro uosto –
tai įvyko 1935 m. rugsėjo 21
d. 6:45 val. ryto. Po 21 va-
landos skydžio lėktuvas Ai-
rijos oro erdvėje pakliuvo į
tirštą rūką. Pristigo degalų.
Lakūnui teko nusileisti ne-
toli Ballinrobe, County Mayo. Besileisda-
ma ,,Lituanica II” atsitrenkė į medį, todėl
toliau iki Kauno skristi negalėjo. Kol lėk-
tuvą išmontavo, Vaitkus viešėjo Airijoje,
vėliau buvo nuskraidintas iš Londono į
Berlyną, paskui traukiniu per Karaliaučių
atsirado Lietuvoje. Pirmasis sutikimas
vyko pasienio Pagėgių geležinkelio stoty-
je, kurios viršininku tuo metu buvo straips-
nio autoriaus senelis – Vladislovas Lapas.
Jis ir stoties tarnautojai įsiamžino su
Amerikos lietuviu didvyriu. Iš Klaipėdos
spalio 2 d. Lietuvos karinių lėktuvų es-
kadrilė atskraidino Vaitkų į Kauno oro uos-
tą, kur jo laukė apie 50,000 žmonių.

Atvykus į Kauną, Feliksas Vaitkus at-
sisakė pašto krepšį su 998 atgabentais
laiškais atiduoti Pašto valdybos atstovui,
norėdamas siuntą pristatyti pats. Tai įvy-
ko kitą dieną su atitinkamomis ceremo-
nijomis. Tačiau lakūnas reikalavo, kad
visi vokai būtų suantspauduoti spalio 2-
osios data – diena, kai jis pasirodė Lietu-
voje. 

Vokų kelionės ir istorijos

Kai kurie taupūs kolekcininkai gailė-
davo pinigų specialiems skrydžio ,,kon-
vertams” ir tenkindavosi paprastais vokais
– be lakūno autografo. Pavyzdžiui, Mrs.
Glen W. Naves, gyvenusiai  Spartenburg,
South Carolina, adresuotas vokas, nors ir
nebuvo specialus, ją pasiekė pažymėtas vi-
sais skrydžio ir Aero klubo antspaudais bei
paženklintas 167 numeriu. O štai Toledo,
Ohio gyvenančiai Mrs. Mary H. Kranz ne-
pasisekė. Gerokai iš anksto ji nusiuntė
Vaitkui sau adresuotą voką su 6 centų
JAV pašto ženklu ir antspaudu kampe AIR
MAIL. Lakūnas voką jai grąžino, įmesda-
mas į pašto dėžutę Kohler, Wisconsin 1935
m. sausio 31 dieną. Voko kairėje Vaitkaus
ranka rašytas atbulinis adresas, gi kitoje

pusėje – jo pastaba: ,,Flight postponed un-
til this coming summer. F.W.”

Kyla klausimas: kodėl nuo ,,Lituanica
II” vokų atgabenimo į Kauną spalio 2 d. iki
jų išsiuntimo atgal JAV gyvenantiems už-
sakovams praėjo beveik mėnuo (vokai iš
Kauno iškeliavoti tik spalio 31 d.) ? Atsa-
kymas paprastas: norėta, kad grąžinti vo-
kai būtų papuošti su pašto ženklais, bylo-
jančiais apie drąsų Amerikos lietuvio žygį.
O tokių ženklų nebuvo! 

Tad buvo imtasi priemonių. Dariaus ir
Girėno transatlantinio skrydžio atminimo
laidos 40 centų vertės ženklai ,,Spindulio”
spaustuvėje buvo perspausdinti litografi-
ja trijų eilučių įrašu ,,F. VAITKUS/ nuga-
lėjo Atlantą/ 21 - 22 - XI - 1935”. Žinoma, kad
Kauno centriniame pašte buvo parduota
300 šio nominalo ženklų, apie 400 ženklų
paštas panaudojo į JAV persiųstiems laiš-
kams, dalį ženklų Pašto valdyba padova-
nojo pačiam lakūnui, o likusius pardavė
Aero klubui. Klubas, siekdamas pelno,
delsė juos realizuoti, ir tik po Lietuvos fi-
latelistų sąjungos lapkričio 16 d. ,,Lietuvos
žiniose” pareikšto priekaišto reikalai pa-
judėjo. ,,Lietuvos aido” 1936 m. sausio 21 d.
laidoje buvo paskelbta, jog ženklus pradė-
ta pardavinėti padidinta kaina –  po 25 li-
tus. Tačiau naudojant jį pašto siuntoms,
ženklo vertė išliko ta pati – 40 centų. 

Kaip tvirtina muziejininkė Julija Nor-
mantienė (Vygintas Bubnys ir Julija Nor-
mantienė, ,,Paštas Lietuvoje 1918–1940 me-
tais: valstybės pašto kūrimas ir veikla,
ženklų leidyba”, 2 knyga, Vilnius, Lietuvos
nacionalinis  muziejus, 2014), ,,Spindulio”
spaustuvės užsakymų knygoje pažymėta,
kad 1935 m. spalio 29 d. Pašto valdybos už-
sakymu 2000 ženklų buvo perspausdinti mi-
nėtu užrašu.

1935 m. rugsėjo mėnesį pasirodė dar
vienas perspausdintas pašto ženklas, skir-
tas papildomam lėšų telkimui. Buvo pa-
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Pusryčiai New Yorke, vakarienė Ballinrobe, lagaminai Kaune 

Mrs.�Mary�H.�Kranz�sau�adresuotas�vokas�kiek�paskubėjo�į�skrydį…

Registruotas�vokas�Nr�508�su�dviem�suvenyriais�ženklais�–�vienas�patvirtintas,
kitas�–�spekuliacinis.�Voko�savininkas�nežinomas.

Žymus�aviafilatelistas�Bill�Schneider�Jr.�ne�tik�išsiuntė�sau�,,von�Hindenburgo”
cepelinu�voką�su�Vaitkaus�pašto�ženklais,�bet�ir�pasirūpino�gauti�JAV�lietuvio
lakūno�autografą.

Firminis�,,Metropolio”�vokas,�apmokėtais�oro�pašto�ženklais�su
Felikso�Vaitkaus�portretu,�siųstas�į�Zofingen,�Šveicariją.

Lietuvos�Aero�klubo�vokas,�siųstas�registruotu�paštu�ir�papuoštas�40�centų�ver-
tės�,,Lituanica�II”�skrydžio�perspausdinimu.

RAIMUNDAS MARIUS LAPAS

Po�Stepono�Dariaus�ir�Stasio�Girėno�žūties�1933�m.�vasarą�buvo�numa-
tyta�pakartoti�žygį�per�Atlantą.�Tam�tikslui�buvo�įkurta�,,Amerikos�–�Lie-
tuvos�transatlantinio�skrydžio�sąjunga”,�kurios�pagrindą�sudarė�kairiųjų
pažiūrų�organizacijos,�o�būstine�tapo�,,Naujienų”�dienraščio�redakcija.
Antroje�1933�m.�pusėje�ir�1934�m.�buvo�telkiamos�lėšos�šiam�projektui.
Aukos�plaukdavo�iš�privačių�rėmėjų�bei�verslininkų.�Buvo�ruošiamos�avia-
cijos�šventės.�Didelės�paramos�sulaukta�iš�Lietuvos�Aero�klubo�Kaune.
Išleisti�specialiai�paštui�į�Lietuvą�,,Lituanica�II”�lėktuvu�gabenti�vokai.�Pa-
prasti�kainavo�2,50�dol.,�o�registruoti�–�5�dol.�(įskaitant�jų�grąžinimą�at-
gal�į�JAV).�
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KRISTINA VYŠNIAUSKIENĖ

„Sekdami apaštalo Jono
pėdomis, norime gyventi kartu
kaip Kristaus draugai ir
liudyti Jo šviesą bei meilę”.

Rugsėjo 13 d., Šventojo Kryžiaus iš-
aukštinimo šventės išvakarėse, vyko
knygelės ,,Dievo Galybė ir Dievo iš-
mintis” vertimo į anglų kalbą prista-
tymas kartu su naujųjų Kryžiaus Kelio
stočių palaiminimu „Regina Caeli”
ermitaže, Littleton, CO. 

Tai nuostabi vieta kalnų miškuose,
esanti  30 min. kelio nuo Denverio.
Ji įkurta katalikų kun. Roger Mol-

lison (1938–2006) iš Denverio arkivys-
kupijos. Jis tarnavo Saint Frances
Cabrini parapijoje Littletone, Saint
Louiso parapijoje, Englewoode, ir ki-
tose parapijose. Norėdamas, kad žmo-
nės susitiktų su Dievu labai asmeniš-
kai, kun. Roger Mollison praėjusio
amžiaus devintajame dešimtmetyje
pradėjo „Regina Caeli” ermitažo (RCH)
projektą – pastatė mažas maldos tro-

beles, kad lankytojai galėtų patirti
Dievo meilę ir gailestingumą tyloje ir
vienumoje. Pirmieji pastatai atsirado
,,Regina Caeli” ermitažo „Aukštutinėje
žemėje”. Dešimtojo dešimtmečio pra-
džioje buvo pridėta „Žemutinė žemė”
ir ,,Jėzus mūsų Viltis” (,,Jesus Our
Hope”) ermitažas. ,,Regina Caeli” er-
mitažą dabar prižiūri brolis Kūdikėlio
Jėzaus Pranciškus, o ,,Jėzus mūsų
viltis” ermitažą – Palaiminimų ben-
druomenė.

2002 m. „Aukštutinė žemė” buvo
perimta Šv. Jono brolių. Bendruome-
nė baigė statyti Dome House pastatą,
kurį pradėjo tėvas Mollison, ir tai
tapo JAV Šv. Jono brolių ,,dykumos”
namu. Šventojo Jono brolių noviciato
laikotarpis apima ir dviejų mėnesių
„dykumos” – tylos ir vienatvės – pa-
tirtį. Noviciatas – tai pirmasis ben-
druomenės naujokų ugdymo etapas,
kuris trunka pusantrų metų. Novicijai
gyvena noviciato namuose Princevil-
le, IL, o vasaros dviem mėnesiams at-
vyksta į ,,Regina Caeli” ermitažą ,,dy-
kumos” laikotarpiui. Net ir po įžadų
Šventojo Jono broliai reguliariai at-
siduoda kontempliatyviai maldai.

Nukelta į 11 psl.

Firminis�Floyd�Bennett�Field�vokas,�išsiųstas�tą�patį�rytą,�kai�pakilo�,,Litua-
nica�II”.�Su�Vaitkaus�autografu�ir�oro�uosto�tarnautojo�pastabomis�ant�kla-
pano.

Ne�visi�vokai�buvo�sugrąžinti�į�JAV.�Šis�pasiliko�pas�Juzefą�Jokubauskienę�Ši-
luvoje..

Pirmasis�Lietuvos�valdžios�tarnautojas,�sutikęs�į�Lietuvą�atvykusį�Feliksą�Vaitkų,�buvo�Pa-
gėgių�geležinkelio�stoties�viršininkas�Vladislovas�Lapas�(trečias�iš�d.�antrame�plane).

Viena�iš�nedaugelio�siuntų,�keliavusių�ne�firminiame�,,Lituanica�II”,��o�pa-
prastame�voke..

naudotas 50 centų pašto ženklas iš
,,Lietuvos vaiko” pirmosios laidos,
kuriame pavaizduotas Kauno centrinis
paštas. Perspaudinimą ,,ORO PAŠTAS
/ LITUANICA II/ 1935 / NEW YORK -
KAUNAS” paruošė Amerikos lietu-
vis dail. Jonas Subačius. Perspausdi-
nimą atliko New Yorke esanti ,,Hand-
man Miller Press” spaustuvė. Tikslus
tiražas nežinomas. Vieni šaltiniai nu-
rodo 500, kiti – 700 egzempliorių.  Šio
ženklo Lietuvos pašto valdyba nepri-
pažino galiojančiu, t.y., tinkamu ap-
mokėti siuntoms. Tai buvo spekulia-
cinis leidinys, prie kurio savo pirštus
prikišo Lietuvos Respublikos genera-
linio konsulato New Yorke sekretorius
Antanas Mažeika. Šių ženklų pasitai-
ko ir ant suvenyrinių skrydžio vokų.
Jų suskaičiuojama iki dešimties, iš ku-
rių du yra su abiem – 40 centų tikru ir
50 centų nepripažintu – nominalais!

Lakūno portretas – ir ant ženklo

,,Lietuvos aidas” 1936 m. sausio 18
d. laidoje informavo skaitytojus, jog
Pašto valdyba, paskelbusi pašto ženk-
lų Felikso Vaitkaus transatlantiniam
skrydžiui įamžinti piešinių konkursą,

numatė skirti tris premijas: 300, 200 ir
150 litų. Konkurse dalyvavę 33 autoriai
pateikė 42 projektus, tačiau vertinimo
komisija pirmosios premijos neskyrė.
Laikraščio sausio 24 d. numeryje pra-
nešta, jog antroji premija buvo skirta
dailininkui Juozui Gaučui, o trečioji –
Karo aviacijos vyresniojo kurso mo-
kiniui Vladui Meškėnui.

Ir taip kovo 24 d. ,,Spindulio”
spaustuvė litografiniu būdu išleido
trijų nominalų – 15, 30 ir 60 centų – Juo-
zo Gaučo pieštus oro pašto ženklus, ku-
riuose atvaizduotas Feliksas Vaitkus
savo skrydžio trajektorijos fone. Že-
mesnieji nominalai išleisti 200,000 ti-
ražu, o 60 centų nominalas – 100,000 ti-
ražu. Apyvartoje šie ženklai buvo iki
1941 m. kovo 25 d.

Nors nuo herojiško ,,Lituanica II”
žygio praėjo jau aštuoni su puse de-
šimtmečio, proginiai pašto ženklai su
Felikso Vaitkaus portretu bei jo skrai-
dinti suvenyriniai vokai puošia dau-
gelio lietuvių ir kitataučių filatelistų
albumus. Ačiū už tai Amerikos lietu-
viui didvyriui!

Iliustracijos� iš� autoriaus� asmeninio� ar-
chyvo

Šv. Jono broliai

,,Regina�Caeli”�ermitaže�–�bendra�malda�gamtoje.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIetuVa IR PaSauLIS
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Svarstomos�vakcinų�pirkimo�galimybės
Vilnius (ELTA) – Premjeras Sau-

lius Skvernelis teigia, kad šiuo metu
Vyriausybė renkasi keturių vakcinos
nuo COVID-19 pirkimo alternatyvų. Pa-
sak Vyriausybės vadovo, tai turės būti
valstybės strateginis sprendimas, ku-
riuo šalis gali ne tik apsirūpinti veiks-
mingomis vakcinomis, bet ir neveiks-
mingomis. 

Pasak premjero, valstybė gali pa-
sirinkti   tokia pirkimo galimybę, kuo-
met neturės iš viso vakcinos, ar turės
nepakankamai veiksmingą vakciną,
arba šalis gali turėti per daug vakcinos.

„Mes tikrai nekalbame apie konk-
rečius pirkimus, tai visiškai skirtingi
dalykai. Bet mes turime priiimti stra-
tegiją, ką mes darome, o tai yra rizika,
nes vakcinos šiandien kol kas nė vie-
nos nėra. Tai kokį mes kelią pasi-
rinksime? Galime pasirinkti tokį ke-

lią, kad liksime visai be vakcinos.
Gali būti taip, kad mes pataikysim ir
priimsim teisingus sprendimus ir bū-
sime apsirūpinę. Gali būti, kad dalies
tų vakcinų nereikės”, – sakė S. Skver-
nelis. 

„Tai europinis pirkimas. Mes kal-
bame apie strategiją. Kokį sprendi-
mą prisiimti šaliai – ar rizikuoti, ne-
rizikuoti. Tai yra sprendimai, susiję su
mūsų gyventojų sveikata ir gyvybe,
taip pat su šalies ūkiu, nes kokios
būtų pasekmės, jeigu mes neskiepy-
tume ir neturėtume vakcinos, kaip
tai atsilieptų mūsų ekonomikai, tai
skaičiuotume ne šimtais milijonų
eurų”, – teigė S. Skvernelis. 

Premjeras patikino, kad arti-
miausiu metu Vyriausybė priims
sprendimą dėl šalies strategijos per-
kant vakcinas.

LR�Seimas�laukia�Europos�Sąjungos�palaikymo
Vilnius (LRS inf.) – Seimas, ma-

tydamas, kad Baltarusijoje augant po-
litinei įtampai slapta, be visuomenės
ir ekspertų kontrolės, neveikiant bran-
duolinės saugos priežiūros instituci-
joms, nesilaikant tarptautinių bran-
duolinės saugos reikalavimų, vyks-
tant branduolinių objektų statybą vyk-
dančių darbuotojų protestams, tęsiami
neteisėti branduolinės elektrinės pa-
leidimo darbai, ragina Baltarusijos
valstybės branduolinės saugos insti-
tucijas nedelsiant  juos nutraukti. Pri-
imta rezoliucija Seimas prašo Europos
branduolinės saugos reguliavimo ins-
titucijų grupę (ENSREG) imtis visų
priemonių stabdyti Astravo atominės
elektrinės reaktorių veiklos pradžią
tol, kol nebus išsklaidytos visos abe-
jonės, būtina  išsiaiškinti, ar šios elekt-
rinės statyba ir pasirengimas eks-
ploatavimui atitinka tarptautinius
branduolinės saugos reikalavimus.

Dokumente reiškiamas susirūpi-
nimas dėl nuolatinio Baltarusijos vi-
suomenės veikėjų, siekiančių viešumo
su Astravo atominės elektrinės staty-
ba susijusiais klausimais, persekioji-
mo ir neteisėto įkalinimo.   Rugsėjo 7

d. sulaikyta ir 5 paras įkalinta viena di-
džiausių Orhuso konvencijos specia-
lisčių Baltarusijoje Irina Suchij. Sei-
mas ragina nedelsiant paleisti netei-
sėtai sulaikytus asmenis bei deramai
kompensuoti jiems padarytą žalą.

„Tiek vietovės parinkimo proce-
dūros, tiek statyba neatitinka tarp-
tautinių branduolinės saugos stan-
dartų, o liepos 30 d. Baltarusijos val-
džia pakeitė teisinį branduolinės sau-
gos reguliavimą, atverdama kelią eksp-
loatuoti tarptautinių saugos standar-
tų neatitinkančius branduolinius įren-
ginius”, – primenama rezoliucijoje.

Seimas ragina Europos Sąjungą
kuo greičiau pritarti Lietuvos pozici-
jai dėl šios elektros nepatekimo į Eu-
ropos Sąjungos valstybių narių rinkas. 

Dokumente atkreipiamas dėme-
sys, kad įgyvendinant Būtinųjų prie-
monių, skirtų apsisaugoti nuo trečių-
jų šalių nesaugių branduolinių elekt-
rinių keliamų grėsmių įstatymą, elekt-
ra iš Baltarusijos į Lietuvos Respubli-
kos elektros rinką negali patekti ne tik
tiesiogiai, bet ir iš Nord Pool Spot
Latvijos prekybos zonos.

Įteikti�aukščiausi�Kultūros�ministerijos�apdovanojimai
Vilnius (ELTA) – Kultūros mi-

nistras Mindaugas Kvietkauskas Lie-
tuvos kultūrai ir menui nusipelniu-
siems kūrėjams įteikė aukščiausius
Kultūros ministerijos skiriamus ap-
dovanojimus – garbės ženklus „Nešk
savo šviesą ir tikėk”. 

Šis garbės ženklas  už ilgametę, ak-
tyvią teatrinę ir kino veiklą įteiktas
Liubomirui Laucevičiui.

Dailininkas-scenografas Marijus
Jacovskis įvertintas už ypatingą me-
ninį braižą, kuriant scenografiją įvai-
rių žanrų spektakliams Lietuvos ir
užsienio teatruose.

Už originalią, novatorišką meninę
raišką, kūrybos emocinę įtaigą ir lie-
tuvių profesionaliosios muzikos gar-
sinimą pasaulyje apdovanotas kom-
pozitorius, dirigentas, pianistas Ge-
diminas Gelgotas.

Garbės ženklu už ryškų ironišką
balsą lietuvių literatūroje ir indėlį į na-
cionalinę dramaturgiją apdovanotas
poetas, dramaturgas, eseistas, prozi-
ninkas Gintaras Grajauskas.

Aukščiausiu apdovanojimu už il-
gametį šiuolaikinio šokio puoselėjimą,
sklaidą užsienyje, įvertinta šokio pe-
dagogė, edukologė ir choreografė, Bi-

rutė Banevičiūtė.
Poetei, eseistei, vertėjai Aldonai

Elenai Puišytei-Grigaliūnienei – už
ilgametę aktyvią ir reikšmingą kūry-
binę, kultūrinę, švietėjišką veiklą Lie-
tuvoje ir užsienyje.

Kultūros ministerijos garbės ženk-
las „Nešk savo šviesą ir tikėk” skiria-
mas Lietuvos ir užsienio valstybių pi-
liečiams už dešimties pastarųjų metų
veiklą kultūros ir meno srityje.

Washingtonas (ELTA) – JAV eko-
nomika nuo koronaviruso krizės atsi-
gaus tik tada, kai gyventojai jausis ga-
lintys saugiai sugrįžti prie savo įpras-
tų veiklų, išplatintame komentare tei-
gia JAV Federalinio rezervų banko
(FED) valdybos pirmininkas Jerome
Powell.

Centrinio banko vadovas liudys
Atstovų Rūmuose ir Senate, kur kalbės
apie atsaką į koronaviruso pandemiją,
dėl kurios dešimtys milijonų žmonių
neteko darbo, o metinis bendrojo vidaus
produkto (BVP) rodiklis antrą ketvir-
tį smuko iki rekordinių žemumų, už-
darius daugelį verslo įmonių ir įstaigų.

Nors kai kurie ekonomikos sek-
toriai, tokie kaip mažmeninė prekyba
ir būsto rinka, jau atsigavo, COVID-19
atvejų protrūkis neslopsta, o Kongre-

sas nesutaria dėl papildomo finansa-
vimo, skirto atgaivinti ekonomiką.

„Visiškas atsigavimas, tikėtina,
ateis tik tada, kai žmonės bus tikri, kad
saugu vėl imtis plataus veiklų spektro.
Kelias pirmyn priklausys nuo to, kaip
pavyks suvaldyti koronavirusą, ir nuo
visų valdžios lygių priimtų politikos
priemonių”, – teigia J. Powell.

Centrinis bankas į rinką įliejo tri-
lijonus dolerių ir sumažino bazines pa-
lūkanų normas iki nulio, tačiau, esą.
reikia daryti dar daugiau.

Tiesa, FED gali tik skolinti, o ne
leisti pinigus.

J. Powell ne kartą ragino politikus
priimti naują ekonomikos paramos
paketą, tačiau šiuo metu derybos tarp
respublikonų ir demokratų yra įstri-
gusios Kongrese.

Vakcina�galėtų�kainuoti�nuo�5�iki�15�eurų
Briuselis (ELTA) – Europos far-

macijos pramonės ir asociacijų fede-
racija (EFPIA) mano, kad vakcina nuo
koronaviruso galėtų kainuoti nuo 5 iki
15 eurų.

Kiek tiksliai kainuos skiepų dozė,
anot jo, kol kas pasakyti neįmanoma.
Tyrėjai esą dar nėra pažengę taip toli,
kad, pavyzdžiui, žinotų tikslų veik-
liosios medžiagos kiekį, kurio reikia

vienai skiepų dozei.
Europos Komisija su gamintojo-

mis „Sanofi” ir GSK, taip pat su „Ast-
raZeneca” pasirašė preliminarias su-
tartis dėl šimtų milijonų vakcinos do-
zių pirkimo. Baigti parengiamieji po-
kalbiai ir su kitais gamintojais. 

Kol kas nė vienos vakcinos ban-
dymai nėra galutinai baigti, todėl nėra
ir registruotos vakcinos.

Pasirinkę�eutanaziją�–�be�paskutinio�patepimo
Roma (Vatika-

no radijas) – Pa-
cientams, pasiren-
kantiems eutanaziją
ar vadinamąjį mir-
ties sukėlimą aukos
prašymu, neturėtų
būti suteikiamas pa-
skutinis patepimas,
pareiškė Vatikanas.

Tas, kas „nu-
sprendžia įvykdyti
visiškai amoralų
veiksmą ir sava va-
lia tokio sprendimo
laikosi”, negali pri-
imti paskutinio pa-
tepimo, nurodoma
gairėse.

Taip pat pridu-
riama, kad draudimas gali būti nebe-
taikomas tuomet, jei kunigas būtų
patikintas, kad ligonis persigalvojo.
Kunigas taip pat „gali priimti spren-
dimą apie atgailą” tokiu atveju, jei pa-
cientas yra praradęs sąmonę.

Pasak Vatikano, „sunkiai sergan-
čių žmonių prašymai mirti neturėtų
būti traktuojami kaip eutanazijos pra-
šymai; iš tikrųjų tai beveik visuomet
būna pagalbos ir meilės prašymai”.

Gairėse eutanazija pavadinama
„nusikaltimu gyvybei”, „natūraliai
blogu poelgiu bet kokioje situacijoje ar

bet kokiomis aplinkybėmis” ir su juo
negali būti „jokio bendrininkavimo”.

Taip pat priduriama, kad medici-
nos darbuotojams, nepritariantiems
eutanazijai, turėtų būti suteikta teisė
atsisakyti veikti dėl vidinių įsitikini-
mų ir tai turėtų būti pakankamas pa-
siteisinimas pažeisti įstatymus.

Popiežius Pranciškus, įprastai
vertinamas kaip liberalesnių pažiūrų
Katalikų bažnyčios vadovas, nei jo
pirmtakai, visuomet pasisakė prieš
eutanaziją ir naujosioms gairėms pri-
tarė asmeniškai.

Supaprastinta�Nobelio�premijos�įteikimo�ceremonija
Oslas (ELTA) – Gruodį Osle vyk-

sianti Nobelio taikos premijos įteikimo
ceremonija šiemet dėl koronaviruso
pandemijos bus sumažinta, pranešė
Norvegijos Nobelio instituto vadovas
Olav Njolstad.

2020-ųjų Nobelio taikos premijos
laureatas bus paskelbtas spalio 9 d., o
pati premija įteikiama laureatui tradi-
ciškai gruodžio 10 d., per premijos stei-
gėjo Alfredo Nobelio mirties metines.

Skirtingai nei anksčiau, šių metų
ceremonija nevyks Oslo Rotušės pa-
grindinėje salėje, kur telpa iki 1 000 sve-
čių, o bus surengta Oslo universiteto au-

ditorijoje, kur telpa apie 100 žmonių.
Šiemet taip pat bus atšauktas lau-

reato garbei skirtas banketas. Liepą No-
belio fondas paskelbė atšaukiantis Stok-
holme rengiamą banketą Nobelio me-
dicinos, fizikos, chemijos, literatūros ir
ekonomikos premijų laureatams pa-
gerbti.

„Norime  pritarti Stokholmui ir pa-
brėžti, kad šie metai ypatingi, todėl tei-
singa perkelti premijos įteikimo cere-
moniją į kitą vietą”, – sakė O. Njolstad.

Nobelio premiją sudaro auksinis
medalis, diplomas ir 9 mln. Švedijos
kronų (apie 865 tūkst. eurų) prizas.

Pasirinkusiems�eutanaziją�paskutinis�patepimas�neturėtų�būti
teikiamas..� Easp�nuotr.

Šešiems�Lietuvos�menininkams�įteikti�aukš-
čiausi�Kultūros�ministerijos�apdovanojimai
„Nešk�savo�šviesą�ir�tikėk”.� VŽ�nuotr.

JAV�ekonomika�– vis�dar�viruso�gniaužtuose
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Spausk eNteR

Euro ir kitų valiutų santykiai (2020�metų�rugsėjo�23�d.)

1�USD�(JAV�doleris)�– 0,85�€
1�AUD�(Australijos�doleris)�–�0,61�€
1�CAD�(Kanados�doleris)�–�0,64�€
1�GBP�(Didžiosios�Britanijos�svaras�sterlingų)�–�1,09�€
1�NZD�(Naujosios�Zelandijos�doleris)�–�0,57�€

Ar�esate�sekamas�dažniausiai�(bet�ne�visuomet)�gana�lengva�pastebėti.��„Facebook“�nuotr.

Atminties�kortelės,�nuo�jos�sukūrimo�nelabai�pasikeitė.� Kainos.lt�nuotr.

KAiP veiKiA ATMiNTieS KoRTeLė?

AR JūSų iŠMANuSiS TeLefoNAS JuS SeKA? YRA BūdAS, KAiP TAi SužiNoTi

Savo� fotoaparate� turiu� daugybę
nuotraukų.� Jos� saugomos� at-
minties�kortelėje.�Kaip�ji�veikia?

Atminties kortelė  – tai elektrinė
grandinė, naudojama kaip informacijos
saugykla. Ploname kortelės paviršiuje
saugomi elektronai. Kai jie praleidžia-
mi pro „vartus” vienas po kito ir ben-
dras jų skaičius viršija tam tikrą lygį,

tas kortelės plotas nuskaitomas kaip
vienetas. Jei elektronų skaičius ma-
žesnis, kortelės plotas nuskaitomas
kaip nulis. Informacijos saugykla labai
stabili – duomenys gali būti saugomi ir
nuskaitomi po daugelio metų nieko
nepažeidžiant ir neprarandant. Daž-
niausiai naudojama SD atminties kor-
telė, kuri buvo sukurta 1999 metais.

Iliustruotasis mokslas

Ko JAuNi žMoNėS iŠ TiKRųJų NoRi
iŠ iŠMANioJo TeLefoNo?
1. Ekrano dydis
Rinkitės tokį telefoną, kurio ekranas jums leistų skaityti net lauke, ryškioje
saulės šviesoje. Kita vertus, patartina, kad ekranas būtų bent Full HD (1920
x 1080 pikselių) – tai yra šiuolaikinių standartų mažiausias reikalavimas.

2. Fotoaparato skiriamoji geba 
Šiuo metu populiariausi išmanieji telefonai užpakalinėje dalyje turi ketu-
ris fotoaparatus – su plačiakampiu objektyvu, su vaizdo gylio jutikliu ir di-
delės skiriamosios gebos. Prasidėjus mokslams, išmaniojo telefono foto-
aparato prireiks užfiksuoti lentoje užrašytą informaciją ir įamžinti akimirkas
su klasės draugais. 

3. Baterija
Parinkdami jaunam žmogui skirtą telefoną, tėvai taip pat turi atsižvelgti į
baterijos talpą (mAh) ir į laiką, per kurį baterija išsikrauna. Jauni žmonės
nuolat kažką veikia visą dieną ir aktyviai naudoja telefoną, todėl labai svar-
bu, kad telefono baterija be įkrovimo atlaikytų visą dieną.

4. Atmintis
Telefonai, kurių įdiegtą atmintį sudaro 16 GB, dabar laikomi pasenusiais
ir turinčiais per mažai atminties. Kadangi telefonu padaromų nuotraukų
ir vaizdo įrašų kokybė gerėja, šie failai užima daugiau vietos ir, norint fo-
tografuoti ir filmuoti bei nesibaiminti, kad atmintis greitai bus pilna, rei-
kia rinktis telefoną su ne mažesne kaip 32 GB atmintimi. 

Pranešimas spaudai

Jei� iki� šiol� atrodė,� kad� šnipinėjimas
vyksta�tik�Bondiados�filmuose,�išmanieji
telefonai�tokias�situacijas�priartino�prie
kiekvieno�iš�mūsų.�

Dabar sekti žmogų gali būti labai
paprasta, užtenka patekti į jo iš-
manųjį telefoną, ir didelė dalis

gyvenimo (buvimo vieta, susirašinė-
jimo turinys, padarytos nuotraukos)
gali būti stebima per atstumą. 

Stebėkite išsiunčiamus duomenis 

Pirmiausiai turėtų sunerimti tie,
kas yra pastebėję, kad jų išmanieji
veikia keistai. Didžiausią susirūpinimą
turėtų kelti smarkiai padidėjęs duo-
menų sunaudojimas. Tuo išsiskiria
mėgėjiškai sukurtos sekimo progra-
mėlės. 

Siųsdamos duomenis iš išmaniojo
įrenginio šios programėlės taip ir iš-
siduoda. 

Tuo tarpu šiuolaikiniai sekimo
sprendimai naudoja žymiai mažiau
duomenų, todėl jų operatoriaus sąs-
kaitoje nerasite. 

Šiais laikais daugelis mobiliojo
ryšio paketų turi itin didelius mobilių
duomenų kiekius, tad gali būti sudė-
tinga pastebėti, ar jų sunaudojama
daugiau, nei įprastai, nes šie duomenys
tiesiog nesibaigia. Tam, kad galėtumėte
geriau įvertinti savo sunaudojamų
duomenų kiekį, savo telefone galite nu-
statyti įspėjimą, kuris praneš, kada jau
sunaudojote nurodytą duomenų kiekį.
Po įspėjimo duomenys nebus išjungti,
bet leis paprasčiau sekti situaciją. 

Jei matysite, kad vieną kartą nu-
statytą duomenų limitą pasiekiate tik
mėnesio antroje pusėje, o kitą kartą jau
per pirmas mėnesio dienas, tai gali būti
ženklas, kad jūsų mobiliaisiais duo-
menimis naudojatės ne tik jūs, bet ir se-
kimo programėlės. 

Stebėkite baterijos darbo trukmę 

Jei jūsų telefone yra sekimo prog-
ramėlė, tikėtina, kad ji naudos ne tik
jūsų mobiliuosius duomenis, bet ir iš-
maniojo baterijos resursus. 

Todėl kitas ženklas, galintis iš-
duoti, kad esate stebimas – greičiau nei
įprastai išsikraunanti baterija. Taip
yra todėl, kad stebėjimo programėlės
gali naudoti kameras ar mikrofonus,
net kai telefonas guli išjungtu ekranu
arba yra nenaudojamas. 

Taip pat įtarimų turėtų sukelti
įkaitusi įrenginio baterija, net kai jo ne-
naudojate. Jei telefono visai nejudinote,
bet paėmus į rankas jaučiate, kad jo nu-
garėlė yra įkaitusi, tai reiškia, kad te-
lefono procesorius dirbo be jūsų žinios. 

Kartais taip gali atsitikti tiesiog
dėl to, kad telefonas ar programėlės
instaliavo atnaujinimus, bet tai gali
būti ir ženklas, kad telefonas buvo su-
aktyvintas kitų asmenų, nuotoliniu
būdu. 

Stebėkite telefono veikimą 

Naujausi išmanieji įrenginiai turi
tikrai galingus procesorius. Todėl leng-
vai veikia net su keliomis programo-
mis vienu metu. Tačiau jei pastebite,
kad net naujas įrenginys staiga sulėtėjo
– turėtumėte sunerimti. 

Tokiais atvejais problema gali sly-
pėti tame, kad įrenginys valdomas ir jo
informacija renkama nuotoliniu būdu. 

Jei pastebite, kad telefono pajėgu-
mas ženkliai sulėtėjo be jokios aki-
vaizdžios priežasties, galite imtis keleto
žingsnių, kad telefoną vėl pagreitin-
tumėte: išvalykite sparčiąją atmintinę
(cached memory). 

Kaskart, kai naršote internete,
dalis informacijos (paveikslėliai, failai)
būna išsaugota telefone, kad kitą kar-
tą atidarius svetainę, ji užsikrautų
greičiau.  Ilgainiui šios informacijos
prisikaupia tiek, kad ji tiesiog už-
kemša telefoną. 

Jos išvalymas gali būti naudingas.
Atlaisvinti telefoną galite ištrindami
jau nebenaudojamas programėles, ku-
rios, taip pat, net ir neįjungtos, naudoja
jūsų išmaniojo atminties vietą. 

Pasitikrinkite operacinės siste-
mos atnaujinimo pasiūlymus. Kartais,
išleidus atnaujinimą, senoji operacinės
sistemos versija būna nebepalaiko-
ma, ir dėl to telefonas sulėtėja. 

Jei atlikus šiuos žingsnius telefo-
nas vis tiek veikia strigdamas, tuomet
vertėtų sunerimti, ir atidžiau patik-
rinti, ar telefono nelėtina jame slapta
veikiančios kenkėjiškos programėlės.
Jų galite išvengti programėles insta-
liuodami atidžiai. 

„Programėles rekomenduojame
siųstis tik iš oficialių parduotuvių:
„Google Play” – „Android” ir „App Sto-
re” – „iPhone” įrenginiams. 

Jeigu Jums reikalingos progra-
mėlės šiose parduotuvėse nėra, o ją
randate tik nežinomuose puslapiuose
– geriau jos nesidiegti. „Bitė Lietuva”
išmanių sprendimų eksperto teigimu,
jeigu jums reikalingą programėlę vis-
gi randate oficialioje parduotuvėje, ta-
čiau norėdami ją įsidiegti, esate pra-
šomi suteikti ne visai pagrįstus leidi-
mus – taip pat rekomenduojame jos ne-
sisiųsti. 

Pavyzdžiui, jeigu dokumentų re-
dagavimo programėlė prašo prieigos
prie kontaktų, SMS žinučių, leidimo
stebėti jūsų buvimo vietą – geriau to-

kios programėlės neįsirašinėkite. 
Jei kol kas jokių įtarimų neturite,

bet norite apsaugoti savo telefoną, at-
minkite, kad antivirusinės programos
gali būti naudojamos ir išmaniuo-
siuose. 

Rekomenduojamos tiek mokamos,
tiek nemokamos programos: „McA-
fee Mobile security & Lock”, „Eset
Mobile Security & Antivirus”, „F-Se-
cure AV TEST”, „Avast Mobile Secu-
rity”, „Sophos Mobile Security”, „Ant-

ivirus PRO Android Security” ir kt. 
Mobilieji įrenginiai yra senstantys

ir gendantys įrenginiai, tad toli gražu
ne kiekvienas telefono trūkumas reiš-
kia, kad esate stebimas ar sekamas. 

Bet jei eliminuojate visus galimus
trikdžius ir išmanusis vis tiek kelia įta-
rimų, tuomet kreipkitės į saloną, ku-
riame telefoną įsigijote, ten gali būti at-
liktas išsamus jo patikrinimas. 

Lrytas.lt
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„Draugo”�prenumeratoriai�gali�skaityti�„Draugą”
internete�be�jokio�papildomo�mokesčio.

Pageidaujantys�turėtų�parašyti�
apie�tai�administracijai:�

administracija@draugas.org
ir�gauti�„log�in”�bei�slaptažodį.�

WWW.DRAUGAS.ORG

PETRAS V. KISIELIUS, MD, FACS
INKSTŲ,�PūSLėS,�PROSTATOS�
GyDyMAS�BEI�CHIRURGIJA

Center�for�Health
1200�S.�york,�Elmhurst,�IL�60126

Tel. 331-221-9004

ChirurgAi AkiŲ ligoS

ARAS ŽLIOBA, M.D.
AKIŲ�LIGOS�–�CHIRURGIJA
219�N.�Hammes�Avenue

Joliet,�IL�60435
Tel. 815-741-3220

maNo VIRtuVė

Rudens klasika – 

Remkime�Draugo�fondą
Nuo�1992�metų�Draugo�fondas�padeda�išlaikyti�mūsų�lietuvišką,

katalikišką�„Draugo’’�laikraštį.�Prisiminkite�Draugo�fondą�savo�tes-

tamente.�Keletas�stambesnių�palikimų�užtikrins�„Draugo’’�

laikraščio�gyvavimą�daugelį�metų!�

Draugo fonDas
4545 W. 63rd st., Chicago, IL 60629 • tel: 773-585-9500 

www.draugofondas.org

Sugrįžki, jaunyste

Raimonda�ir�Ričardas�Kontrimai,�pasipuošę�anūko�dovanomis�iš�Laoso.

Atkelta iš 3 psl.

Prisiminė ilgas kelias į tą dieną ir
išeivijos pastangos kuo daugiau prisi-
dėti. Ričardas daug metų dalyvavo
New Yorko, 5th Avenue, paraduose Va-
sario 16-osios proga su plakatais ir vė-
liavomis, kai tuo tarpu vietinės radijo
stotys transliuodavo laidas apie Lie-
tuvos okupaciją.

Kai Simas Kudirka Bostone iššoko
iš rusų laivo ir prašėsi prieglobsčio
JAV, bet buvo grąžintas rusams, nega-
lėjome tuo patikėti. Mes gyvenome ne-
toliese ir tuoj su kitais lietuviais bei lat-
viais šokom protestuoti, skelbėme apie
įvykį įvairioje žiniasklaidoje. Daug
mūsų amerikiečių draugų prisidėjo
ir skleidė žinią apie Lietuvos okupa-
cijos neteisėtumą. Prezidentas Richard
Nixon parašė Ričardui padėkos laišką,
atsiprašydamas už Amerikos elgesį.

Romoje dalyvaudami Šv. Kazimie-
ro 500 metų mirties ir vėliau – Lietuvos
krikščionybės 600 metų sukaktuvėse
kartu su daugybe kitų lietuvių, pla-
katais aplipintame mieste, pajutome
ypatingą lietuvių vienybės jausmą. 

Kokia nuomonė apie dabartinę Lietuvą?
Viena maloniausių patirčių lais-

voje Lietuvoje buvo mudviejų dalyva-
vimas ateitininkijos šimtmečio iškil-
mėse. Pradėjome stovykla Berčiūnų
stovyklavietėje. Po to vykome į Vilnių,
į XVI Ateitininkų federacijos kongresą.
Išklausėme daug paskaitų, išrinkom AF
pirmininkę Rozvitą Vareikienę ir kitus
AF vadovus. Po kongreso žygiavome į
Arkikatedrą šv. Mišioms. Dienos prog-
ramą baigėme žygiuodami į Padėkos po-
pietę ir prie sukaktuvinio torto prie Šv.
Ignoto bažnyčios. Vieną iš kongreso die-
nų šv. Mišios vyko prie Aušros Vartų.
Širdyje jautėme  neįtikėtiną džiaugsmą
melstis prie Aušros Vartų laisvoje Lie-
tuvoje. Džiaugėmės, kad galėjom daly-
vauti mums brangios organizacijos ju-
biliejuje, susipažinti su nuostabia Lie-
tuvos ateitininkija.

Lietuva graži, Vilnius nuostabus,
yra kuo didžiuotis. Mėginame nuvyk-
ti ten kas antri metai, kartais pasiseka
kasmet. Abu turime Lietuvoje giminių
ir draugų, su kuriais didelis malonu-
mas bendrauti. Turėjome kaip tik šiuo
metu būti Lietuvoje, bet koronavirusas
suardė visus planus.

Esate pensininkai. Ką veikėte anksčiau
ir dabar?

Ričardas tik neseniai tapo pensi-
ninku, tai dar vis džiaugiamės ta lais-

ve. Jam patiko jo darbas – vis atsiras-
davo nauja kalno viršūnė, į kurią no-
rėdavosi įkopti. Ričardas turėjo tarp-
tautinę firmą, tai daug keliaudavo po
pasaulį. Aš, vaikams užaugus ir kiek
galėdavau prieš tai, mėgindavau ke-
liauti su juo. Nors tai nebuvo atostogų
kelionės, bet pamačiau nemažai pa-
saulio ir geriau supratau jo darbą bei
jo bendradarbius. Kai kurie tapo geri
draugai.

Turėdama didelę šeimą aš nedaug
dirbau savo – biochemijos – srityje, nes
norėjau kuo daugiau laiko praleisti su
vaikais. Ričardas, bendradarbiauda-
mas su įvairiais universitetais, suži-
nojo, kad jiems trūksta vertėjų griež-
tųjų mokslų srityse – išversti straips-
nius iš vokiečių ir prancūzų kalbų. Aš
tuo susidomėjau, nes galėjau darbą
atlikti namuose – dieną vaikams mie-
gant ir vakarais. Buvo įdomu ir jau-
čiausi per daug neatitolusi nuo savo sri-
ties. Visa tai baigėsi atvykus į Cali-
forniją, nes kaip tik tuo metu pasikei-
tė reikalavimai universitetuose, be to,
atsirado nemažai konkurencijos šioje
srityje. Svarsčiau, ką daryti toliau,
bet kaip tik tuo metu pradėjo atsiras-
ti anūkai, ir aš džiaugiausi, turėdama
laisvę juos lankyti kada tik noriu. Vis
kartas nuo karto dingtelėdavo mintis
sugrįžti į biochemiją, bet rimtai nesu-
sigundžiau. Pagaliau turėjau daugiau
laiko labdarai ir kitokiai veiklai.

Kokia Tavo šeimos draugystė su „Drau-
gu”?

„Draugas” yra mielas svečias mūsų
namuose nuo pat jaunystės. Daugiau-
siai mėgstam skaityti straipsnius apie
veiklą įvairiuose lietuvių telkiniuo-
se, literatūrą, istoriją, įvykius Lietu-
voje. Mažiau patinka labai ilgi straips-
niai temomis, kurias gali rasti kitur, pa-
vyzdžiui, net du puslapiai, skirti  Oleg
Cassini. Tavo, Romualdai, visi raši-
niai patinka.

Kokia koronaviruso patirtis?
Dėl viruso daug laiko praleidžiame

namuose. Daug skaitom, kasdien spor-
tuojam ir laukiam geresnių dienų. La-
bai atsibodo, o ypač esame pasiilgę žmo-
nių. Labai vertinsime atgautą laisvę.

Ačiū – ir, kaip dr. Petras Kisielius
mėgdavo sakyti, „laikykimės!”

Ačiū, kad pakvietei į šiuos pokal-
bius. Gavome progos prisiminti įvairių
gyvenimo akimirkų.

Kalbėjosi Romualdas Kriaučiūnas

Pyragas su obuoliais

Reikės:
130 g (4,5 unc.) minkšto sviesto
1/2 puodelio cukraus + 3–4 šaukštų 
2 puodelių miltų
2 kiaušinių
1 puodelio grietinės
8 obuolių (tinkamų kepimui, ne
minkštų)
2 šaukštų cukraus
2 arb. šaukštelių kepimo miltelių
žiupsnelio druskos
2 šaukštų sviesto

Orkaitę įkaitinti iki 190 C (375 F).
Paruošti obuolius: išimti sėklides,

supjaustyti į 6 dalis, pašlakstyti citrinos
sultimis, kad neruduotų.

Miltus sumaišyti su kepimo milte-

liais ir žiupsneliu druskos.
Sviestą ištrinti su cukrumi, po vie-

ną įmušti abu kiaušinius ir gerai iš-
trinti, kad neliktų cukraus kristalėlių.
Po truputį, maišant, berti miltus. Kai
pusė miltų suberta, įmaišyti grietinę ir
suberti likusius miltus. Išmaišyti.

Didesnę apvalią torto formą išklo-
ti kepimo popieriumi, supilti tešlą, iš-
lyginti. Obuolius sudėti ant tešlos – jų
turi būti daug. 

Ant obuolių stambia tarka užtar-
kuoti 2 šaukštus sviesto ir pabarstyti 3–
4 šaukštais cukraus.

Kepti iš anksto įkaitintoje orkaitė-
je 30–40 minučių.

Iškeptą pyragą pravėsinti formoje ir
tik tada išimti.

Skanaus!
Jūsų Indrė
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A. † A.
ALEKSAS LAURAITIS

Mirė 2020 m. rugsėjo 22 d., sulaukęs 95 metų amžiaus.
Gimė 1924 m. lapkričio 2 d., Kentaučiuose, Lietuvoje.
Gyveno Palos Heights, IL, anksčiau – Čikagoje, Marquette Park

rajone.
Nuliūdę liko: žmona Regina Milašienė-Lauraitienė; duktė Vili-

gailė Lendraitienė su vyru Jurgiu; sūnus Vytautas Lauraitis; anū-
kės Lina Lendraitytė su vyru Jay Singh ir Nida Lendraitytė su vyru
Nathan Foley; proanūkai Gaven, Aleksas ir Elena.

A. a. Aleksas buvo a. a. Venos Elenos Budavaitės-Lauraitienės
vyras.

Velionis bus pašarvotas penktadieni, rugsėjo 25 d. 9 val. ryto Pal.
Jurgio Matulaičio misijoje, 14911 127th St., Lemont, IL, kurioje 10  val.
ryto bus aukojamos šv. Mišios. Po šv. Mišių velionis bus palaidotas
Lietuvių Tautinėse kapinėse. 

Kviečiame visus draugus, artimuosius ir pažįstamus dalyvau-
ti laidotuvėse.

Vietoje gėlių prašome aukoti Pal. Jurgio Matulaičio misijai arba
Pasaulio lietuvių centrui.

Laidotuviu direktoriai: Donald Michael Petkus, 800-994-7600
arba www.petkusfuneralhomes.com

Atkelta iš 7 psl.

Šv. Jono broliai – tai vienuolių
bendruomenė, siekianti gyventi ir kon-
templiatyvų, ir apaštališką gyvenimą,
sekdama mylimojo Jėzaus mokinio
apaštalo bei evangelisto Jono pavyz-
džiu. Kaip ir jis, broliai stengiasi gy-
venti visiška ištikimybe Mokytojui
bei sūnišku artumu Jo Motinai. Ši
bendruomenė Katalikų Bažnyčioje yra
„naujagimis”, įkurta Šveicarijoje tik
1975 m. dominikonų vienuolio tėvo
Marie-Dominique Philippe, OP.

Šv. Jono kongregacijos 
vienuolynas Vilniuje

Vilniuje Šv. Jono kongregacijos
vienuolynas įkurtas 1993 m. arkivys-
kupo metropolito A. J. Bačkio prašy-
mu. Pradžioje atvykę broliai vienuoliai
dėstė Vilniaus kunigų seminarijoje.
Dabar veda rekolekcijas, skaito įvairias
paskaitas, rengia stovyklas ir susiti-
kimų dienas šeimoms, organizuoja
renginius jaunimui (vienuolyne veikia
krikščioniški studentų namai), savo
vienuolyne priima norinčius tylos re-
kolekcijų. Rekolekcijos ir paskaitos –
tai laikas, skirtas dvasiniam augimui.
Viena pagrindinių Šv. Jono šeimos
charizmų – tiesos bei išminties (filo-
sofinės, teologinės ir mistinės) ieško-
jimas. Šios trejopos išminties moky-
tojai yra filosofas Aristotelis, šventasis
teologas Tomas Akvinietis ir mylima-
sis Viešpaties mokinys šv. Jonas. Tai ir
atsispindi joanitų rekolekcijose bei
paskaitose. Pasiskaityti plačiau apie Šv.
Jono brolių gyvenimą ir veiklą Lietu-
voje galite svetainėje: http://www.joa-
nitai.org/, jei norite sužinoti apie jų
veiklą JAV, informaciją galite rasti
svetainėje: http://csjohn.org/.

,,Regina Caeli” ermitažas skirtas
grupėms, kurios atvyksta į Dome
House su savo kunigais pamokslinin-
kais, seminarų vedėjais, arba indivi-
dualiems asmenims, norintiems pa-
būti su Dievu tyloje ir vienumoje vie-
noje iš tam skirtų trobelių. Jei norite
daugiau sužinoti apie ,,Regina Caeli”
ermitažą arba užsisakyti trobelę, in-
formaciją rasite svetainėje:
https://www.rchermitage.org/

Knygelės ,,Dievo Galybė ir 
Dievo išmintis” pristatymas

Rugsėjo 13 d. renginys ermitaže
prasidėjo sekmadieninėmis Mišiomis,
po kurių vyko naujųjų Kryžiaus Kelio
stočių palaiminimas ir knygelės ,,Die-
vo Galybė ir Dievo išmintis” vertimo į
anglų kalbą pristatymas. Ją pristatė
pats autorius brolis K. J. Pranciškus.
Lietuviškoji knygelės versija, kaip ir
originalas prancūzų kalba, buvo iš-
leisti 2011 m. Po renginio norintys ga-
lėjo apžiūrėti „Regina Caeli” ermitažą. 

Brolis Kūdikėlio Jėzaus Pranciš-
kus (Svajūnas Stanislovas Nekrošius)
gimė 1972 m. Lietuvoje. Jis yra katali-
kų kunigas (įšventintas 2003 m.) ir
Šventojo Jono kongregacijos narys
(nuo 1993 m.). Po tarnystės Lietuvoje ir
Prancūzijoje 2013 m. savo bendruome-
nės buvo išsiųstas į Jungtines Valstijas.
Tarnavo universiteto miestelio sielo-
vadininku Seton Hall universitete
(South Orange, NJ), po to dėstė teolo-
giją Saint John institute (Englewood,
CO). Šiuo metu tarnauja kaip ,,Regina
Caeli” ermitažo prižiūrėtojas Littleto-
ne, CO, Rocky Mountains priekalnėse.
Jis yra atsiskyrėlis, tad pirmoji jo tar-
nystė yra nebe pamokslavimas ar mo-
kymas, bet malda ir viso pasaulio už-
tarimas. Vis dėlto vyresnieji yra leidę
jam ermitaže vesti iki keturių reko-
lekcijų per metus. 

Renginio metu brolis K. J. Pran-
ciškus pasakojo, kad pats knygelės
tekstas buvo parašytas dar 2002 m.
prancūziškai, nes tuo metu jis studijavo
Prancūzijoje. Tuo metu jis jau buvo
įšventintas diakonu, turėjo vesti Kry-
žiaus Kelią Didįjį Penktadienį, todėl ir
parašė tuos mąstymus. Po to jie gulėjo
stalčiuje iki 2010 m., kol jais vėl pasi-
naudojo, vesdamas Kryžiaus Kelią Di-
dįjį Penktadienį Vilniuje. Bendruo-
menės broliai ir seserys paragino tuos
mąstymus publikuoti, tad jie buvo iš-
versti į lietuvių kalbą ir išleisti pran-
cūziškai bei lietuviškai 2011 m. Abiejų
tų leidimų tiražai jau išsibaigę, ta-
čiau jų tekstus galima rasti acade-
mia.edu svetainėje: https://www.aca-
demia.edu/36707345/Dievo_Galybe_ir_I
s_mintis. Anglišką vertimą galima įsi-
gyti ,,Amazon” tinkle:
https://www.amazon.com/dp/B08GG2R

Šv. Jono broliai

MLL/ref=nav_timeline_asin?_enco-
ding=UTF8&psc=1, taip pat ir prancū-
ziško varianto antrąjį leidimą:
https://www.amazon.com/Puissance-
Dieu-Sagesse-M%C3%A9ditation-he-
min/dp/B08HBB3F6C/ref=tmm_pap_s
watch_0?_encoding=UTF8&qid=&sr=
Visas pelnas skiriamas ,,Regina Caeli”
ermitažui, todėl įsigyjantieji tas kny-
geles parems RCH. 

Paklausus brolio K. J. Pranciš-
kaus, kaip gimė idėja sukurti Kry-
žiaus Kelio stoteles, jis papasakojo,
kad ,,Regina Caeli” ermitažo teritori-
ja gana plati, 40 akrų, tačiau naudoja-
ma tik nedidelė jos dalis. Norėjosi,
kad svečiai galėtų aplankyti ir plates-
nę ermitažo dalį, pasidžiaugti gamtos
grožiu, o kartu ir kelti mintis ir širdis
į Dievą, apmąstydami Viešpaties Jė-
zaus Kryžiaus Kelią, visa, ką Jis dėl
mūsų iškentėjo. Kryžiaus Kelias bai-
giasi ant ,,Mišių uolos” (angl. Mass
Rock, nes ten vasarą prie progos au-
kojamos šv. Mišios), kuri yra pusiau-
kelėje į aukščiausią ermitažo vietą, At-
simainymo apžvalgos aikštelę (angl.
Transfiguration Viewpoint). Brolis K.
J. Pranciškus pasidalijo mintimis, kad
ateityje norėtų Kryžiaus Kelią pratęs-

ti Prisikėlimo Keliu iki pat Atsimai-
nymo apžvalgos aikštelės. Prisikėli-
mo Kelias susideda iš septynių stočių
– septynių Kristaus pasirodymų mo-
kiniams po Prisikėlimo, papasakotų
evangelijose. Tos stotelės būtų labai pa-
prastos – tiesiog ant medinių lentelių
užrašytos evangelijų ištraukos apie
Prisikėlusiojo pasirodymus moki-
niams. Svarbiausia (ir sunkiausia) –
padaryti taką per mišką kalno šlaitu,
kuriuo svečiai galėtų patogiai kopti.
Tam prireiks daug laiko ir darbo bei
talkininkų pagalbos, o lentelių pasta-
tymas bus lengviausias ir trumpiau-
sias etapas.

Dėkodamas brolis K. J. Pranciškus
pabrėžė, kad Kryžiaus Kelias nebūtų
įmanomas be daugelio ,,Regina Caeli”
ermitažo bičiulių paramos ir pagalbos.
Jis ypač dėkingas savo broliui Justinui,
paaukojusiam medieną ir dažus kry-
žiams, meistrui José Quezada, juos
pagaminusiam, keliems anoniminiams
aukotojams, nupirkusiems bronzinius
stočių atvaizdus, Mitch Berg, iškasu-
siam duobes kryžiams, ir ypač Tony
Knepp bei Scelza šeimai, padėjusiems
juos pastatyti. 

Prie�Kryžiaus�Kelio�stotelių�susikaupiama�apmąstymams,�susirinkusiųjų�mintys�kyla�aukš-
tyn.������������������� Renginio�dalyvių�nuotraukos

Knygelės�pristatymo�akimirka.�
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Pasiteirauti tel. 773-585-9500
skelbimai@draugas.org

www.draugas.org

http://draugokalendorius.org

www.draugofondas.org

Namams pirkti paskolos 
duodamos mažais mėnesiniais 

įmokėjimais ir prieinamais nuošimčiais.
Kreipkitės į 

Mutual Federal Bank, 
2212�West�Cermak�Road.�

Tel. (773) 847-7747

Advokatas
VYTENIS LIETUVNINKAS
4536 W. 63 St., Chicago, IL 60629

(Skersai�gatvę�nuo�„Draugo”)

Tel. 773-284-0100 •  info@midwaylegal.com
Paslaugos: Nekilnojamas turtas • Investiciniai fondai •

Testamentai ir palikimai • Verslo reikalai • Bendri teisės reikalai

Covid-19: Rugsėjo 23 d., 11 val. 30 min.
Užsikrėtusių Išgijusių Mirusių

Pasaulyje 31,891,305     23,487,411 977,427

JAV 7,109,867 4,365,535   205,914   

Lietuvoje 3,932 2,246  87

Spalio 18 d., sekmadienį, 9 val. r. 
Lemonte, pievelėje prie Pasaulio lietuvių centro 

rengiama Derliaus šventė. 

Nepraleiskite galimybės paragauti skanaus

lietuviško maisto ir gėrimų, pasiklausyti muzikos, 

nusipirkti prekiautojų siūlomų grožybių. 

Prekiautojai kviečiami registruotis tel. 630-257-8787 
arba rašyti el. paštu: aleknaite@lcenter.org

Jūs jau skaitote ,,Draugą”?
Puiku! 

Bet nepamirškite ir savo senelių bei kitų

giminių Lietuvoje – užsakykite ,,Draugą” ir jiems! 
Paprastu paštu – 110 dol., 

internetinė prenumerata – tik 99 dol. 
150 įdomių ir spalvingų numerių per metus!

www.draugas.org

Sekmadienį, rugsėjo 27d., ,,Mabenka" restorane 1 val. p. p. vyks prie Švč. M.
Marijos Gimimo parapijos veikiančių klubų – Suvalkiečių, Šakių, Tauragės
– susirinkimas. Kviečiame į klubų veiklą įsijungti ir naujus narius.

Rugsėjo 27 d., sekmadienį, 12 val. p. p. Pasaulio lietuvių centro kiemelyje vyks
gegužinė ,,Sudie, vasarėle!” Renginio metu skambės gyva muzika, vaišin-
simės  karštais ir šaltais užkandžiais, veiks baras.

Šventę organizuoja JAV  Lietuvių Bendruomenės Lemonto  apylinkės valdyba
ir  Pasaulio lietuvių centras. Laukiame!

Rugsėjo 29 d. 6:30 val. v. Pal. J. Matulaičio misijoje vyks maldos būrelio su-
sitikimas, po kurio t. Vaidas Lukoševičius kalbės tema: ,,Tikėjimas ir prieta-
rai”. Prašome registruotis tel.: 630-257-5613. 

NEW FLAVORS AVAILABLE – TRY THEM ALL!

PLAIN, (NO SALT ADDED), CARAWAY, GARLIC & ONION, 

JALEPENO, CHIVE, DILL, BASIL & HERB

HORSERADISH & SMOKED, FETA


